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«ОТАУ» СЕНІМДІ 
АҚТАЙ МА?

Қасым-Жомарт ТОҚАЕВ, 

Түрлі сын-қатерге қарамастан, біз стратегия-
лық мақсат-міндеттерімізден айнымаймыз. Аз 
уақыт ішінде жүйелі саяси реформалар жаса-
дық, экономиканы жаңғыртатын және қоғам-
дық этиканы жаңартатын ауқымды шаралар-
ды қолға алдық. Саяси өзгерістер азаматтық 
қоғамның дамуына әлден-ақ тың серпін беріп 
үлгерді. Отандастарымыздың мемлекеттік 
маңызы бар шешім қабылдау үдерісіне қаты-
су мүмкіндігі едәуір артты.

ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫНЫҢ ПРЕЗИДЕНТІ:

8-БЕТ | МӘСЕЛЕ

ДАЙЫНДЫҚ ЕРЕКШЕ БАҚЫЛАУДА

ТАЗАЛЫ� ПЕН 
Т�РТІПТІ �ЛГІ ЕТТІ 

Ішкі істер министрлігі мектеп 
бітіруші түлектер мен олардың 
ата-аналарына үндеу жариялады.

ТҮЛЕКТЕРГЕ 
ҮНДЕУ ЖАСАДЫ

АСТАНАНЫҢ АУАСЫ
ҚАЛАЙ ТАЗАРАДЫ?

7-БЕТ | САРАПТАМА 9-БЕТ | ҚОҒАМ

САРАЙШЫҚТЫҢ СИҚЫ 
АЛАҢДАТАДЫ 

30 мамырдан бастап Астана- 
Үрімші бағытында «China Southern 
Airlines» әуе компаниясы аптасы-
на 3 рет жолаушы тасымалдайды.

Азаматты� авиация комитетіні� ха-
барлауынша, сыйымдылы�ы 128-ден 
178 орын�а дейінгі Boeing 737 �ша�тары 
жолаушы тасымалдайды.

«�аза�стан Президенті �асым-Жомарт 
То�аевты� 2023 жыл�ы �азанда�ы �ытай�а 
сапарыны� �орытындысы бойынша ел-
дер арасында�ы рейстерді� жалпы саны 
аптасына 27-ден 43-ке дейін �л�аяды. 
�аза�стан мен �ытай арасында�ы рейстер 
саныны� артуы елдер арасында�ы туристік, 
м�дени, инвестициялы� ж�не іскерлік 
ынтыма�тасты�ты одан �рі дамыту�а, 
сондай-а� халы�аралы� �уе тасымалы 
нары�ында�ы б�секелестікті� артуына 
ж�не �уе билеттері ба�асыны� т�мен-
деуіне ы�пал етеді» делінген Азаматты� 
авиация комитеті баспас�з �ызметіні� 
м�ліметінде.

ҮРІМШІГЕ 
ҮШ РЕТ ҰШАДЫ

«25 мамырда елімізді� барлы� мектебін-
де о�у жылыны� ая�талуына арнал�ан 
сынып са�аты �теді. Ішкі істер министріні� 
тапсырмасы бойынша салтанатты іс-ша-
ралар барысында �о�амды� т�ртіп пен 
жол �ауіпсіздігін �амтамасыз ету шін 
�рбір о�у орнына жауапты полиция �ыз-
меткері бекітілді. Патрульдік нарядтар 
іс-шаралар �тетін орындар�а барынша 
жа�ын болады.

Со��ы жылдарда�ы т�жірибеге сйен-
сек, мектептердегі со��ы �о�ыраулар 
ая�тал�аннан кейін ата-аналарды� р��-
сатымен к�птеген тлек іс-шараларды �з 
бетінше жал�астырады. �кінішке �арай, 
жас�спірімдерді� к�лік тізгіндеуі �ай-
�ылы о�и�алар�а �келіп жатады. �ткен 
жылы м�ндай фактілер Жамбыл, Атырау 
облыс тары мен Алматы �аласында орын 
алды. Сондай-а� былтыр А�мола, Ма�-
�ыстау ж�не Атырау облыстарында�ы су 
айдындарыны� шомылу�а жабды�тал-
ма�ан жерлерінде жас�спірімдерді� 
су�а кету жа�дайлары тіркелді. Осыны 
ескере отырып, ата-аналар мен тлектерді 
мінез- ��лы�ты� �ажетті нормалары мен 
ережелерін са�тау�а ша�ырамыз. ���ы� 
б�зушылы�тар аны�тал�ан жа�дайда де-
реу 102 арнасына, ал т�тенше жа�дайлар 
туында�ан кезде 112 н�міріне хабарласуды 
с�раймыз» делінген ІІМ ресми �кіліні� 
хабарламасында.

Елордада өткен «Run for Autism» қайырымдылық жарысында жүгірген 
2000-нан аса әуесқой спортшы «Таза Қазақстан: Астана-тазалық пен 
тәртіптің үлгісі» экоакциясына да қатысты.

Астанада көктем мезгіліне қарамастан электр 
қуаты көздерін жаңа жылыту маусымына 
дайындау жұмысы басталды. Бұл туралы 
елорда әкімі Жеңіс Қасымбек мәлім етті.

«�алада �мір сру сапасы инженерлік 
желілерді� здіксіз ж�мысына байланыс-
ты. �ыста �алада�ы нысандар�а жылу 
баруы шін �олданыста 1 мы� ша�ырым-
нан астам жылумен жабды�тау желісі 
бар. �азірді� �зінде энергия к�здерін 
жа�а жылыту маусымына дайындау 
ж�мысы басталды. Орташа есептегенде 
�алада жылыту маусымы шамамен 
7 ай�а созылады. Жылыту маусымы 
ауа райыны�  ��былуына �арамастан, 
желіде жктемесіз штатты� режимде 
�тті. Жыл сайын �леуметтік ж�не т�р�ын 
йлерден бастап жздеген нысанды жылу 
желісіне жал�аймыз. �ткен жылыту 
маусымында �аламыз ал�аш рет жылу 
профицитімен шы�а алды. М�селен, 
алды��ы жылыту маусымында жылу 
тапшылы�ы болды, осы�ан байланыс-
ты бір�атар жа�а нысан жылумен 
жабды�тау желісіне �осыла ал�ан жо�» 
деп тсіндірді м�селені �кім.

Павлодарда көрнекті 
геолог- ғалым Қаныш Сәт-
баевтың 125 жылдығы-
на арналған «Ұлы дала 
жорығы» кең ауқымды 
респуб ликалық марафон- 
бәйгенің үшінші мау сымы 
басталды.

Биыл 500 ша�ырымды� ма-
рафон-б�йге Павлодар-Астана 
ба�ыты бойынша �теді. О�ан 
�аза�станны� �р ��ірінен 19 ко-
манда �атысып жатыр. Оларды� 
�атарында Астана �аласыны� 
командасы да бар. Командалар 
5 кн бойы кніне 100 ша�ырым 
жол жреді.
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«Бұл кездесу Достық және 
ынтымақтастық туралы 
келісімнің 30 жылдығы қар-
саңында өтіп жатыр. Мұның 
символдық мәні бар. Жақында 
ғана әріптесім Режеп беймен 
телефон арқылы сөйлестім. Біз 
үнемі хабарласып отырамыз. 
Сондықтан екі ел арасындағы 
диалог өте жақсы дамып келе 
жатыр. Жалпы, Түркия – Қа-
зақстанның ең ірі бес сауда 
серіктесінің бірі. Сонымен 
қатар басты 10 инвестордың 
қатарына кіреді. Былтыр екі-
жақты сауда-саттық көлемі 
6 миллиард долларға жетті. 
Бірақ мұнымен тоқтап қалуға 
болмайды. Қарым-қатына-
сымыздың әлеуеті өте зор. 
Сондықтан келешекте өзара 
сауда айналымы 10 мил-
лиард долларға жететініне 
ешқандай күмәніміз жоқ» 
деді Президент.

Өз кезегінде Нуман Куртул-
муш атажұртта түрік делегация-
сына көрсетілген сый-құрмет 
үшін ризашылығын білдірді.

«Қазақстан – біздің ата-
жұртымыз әрі түркі халқына 
ортақ рухани тұлға Қожа Ахмет 
Ясауидің отаны. Біз Түркістан 
қаласына жол жүріп, қасиетті 
орындарға зиярат етеміз және 
Қожа Ахмет Ясауи атындағы 
Қазақ-Түрік халықаралық 
университетінде конференция 
өткіземіз. Қазақстан Сіздің бас-
шылығыңызбен дамудың жаңа 
кезеңіне қадам басты. Еліңізде 
табысты саяси- экономикалық, 
әлеуметтік реформалар жүріп 
жатыр. Мұның бәрі Қазақстан-
ның өркендеуіне оң ықпа-
лын тигізеді деп ойлаймын. 
Алдағы уақытта Түркия мен 
Қазақстан арасындағы ын-
тымақтастық одан әрі нығая 
түсетініне сенімдімін. Екі елдің 

сауда, технология, өнеркәсіп, 
ло гистика, энергетика және 
ауыл шаруашылығы салала-
рындағы әлеуеті зор» деді 
Түркия Ұлттық Мәжілісінің 
төрағасы.

Қасым-Жомарт Тоқаев 
пен Нуман Куртулмуш екі 
елдің халықаралық ұйымдар 
аясындағы ықпалдастығын 
күшейту және Түркі мемлекет-
тері ұйымына мүше бауырлас 
елдердің өзара ынтымағын 
нығайту жөнінде пікір алмас-
ты. Сондай-ақ Түркия елінің 
басшылығымен алдағы кезеңге 
жоспарланған жоғары деңгей-
дегі кездесулер пысықталды. 
Кездесу соңында Мемлекет 
басшысы түрік спортшылары 
мен делегациясы биыл қыр-
күйек айында Астанада өтетін 
V Дүниежүзілік көшпенділер 
ойындарына белсенді қаты-
сатынына сенім білдірді.

САУДА АЙНАЛЫМЫ 
6 МЛРД ДОЛЛАРҒА ЖЕТТІ

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Түркия Ұлттық Мәжілісінің 
төрағасы Нуман Куртулмушты қабылдады. Кездесуде Қазақстан мен 
Түркияның кеңейтілген стратегиялық серіктестігін одан әрі нығайту 
мәселелері талқыланды. Мемлекет басшысы парламенттік дипломатия-
ның әлеуетін жоғары бағалайтынын атап өтіп, Түркия Ұлттық Мәжілісі 
төрағасының Қазақстанға сапарының мәні зор екеніне назар аударды.

ИРАН ХАЛҚЫНА КӨҢІЛ АЙТТЫ
Президент Қасым-Жомарт Тоқаев Иран Президенті Ибрахим Раиси-
дің қайтыс болуына байланысты көңіл айту жеделхатын жолдады.

Мемлекет басшысы Иран 
Ислам Республикасының 
Президенті Ибрахим Раи-
си мен үкіметтік делегация 
мүшелерінің Шығыс Әзер-

байжан провинциясында 
тікұшақ апаты салдарынан 
қайтыс болуына байланысты 
Қазақстан халқының және 
жеке өзінің атынан осы елдің 

Жоғары лидері Әли Хаменеи 
мен Бірінші Вице-Президенті 
Мохаммад Мохберге және 
барша иран халқына көңіл 
айтты.

ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ
КЕЛЕШЕГІН ТАЛҚЫЛАДЫ

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев Әмірліктер тарапының бастама-
сымен осы елдің Президенті шейх Мұхаммед бен Заид Әл Нахаянмен 
телефон арқылы сөйлесті. Тараптар екіжақты ынтымақтастықты 
дамыту перспективаларын талқылады.

Атап айтқанда, сауда-эконо-
микалық және инвестициялық 
салалардағы қатынастарды нығай-
туға баса мән берілді. Осы ретте 
екі ел басшылары Қазақстан 
мен Әмірліктер арасындағы 
серіктестіктің қазіргі деңгейін 
жоғары бағалай отырып, қол 

жеткізілген барлық уағдалас-
тықты тиімді жүзеге асырудың 
маңызын атап өтті.

Мемлекеттер басшылары сая-
си диалогты одан әрі кеңейтуге, 
сауда-саттық байланыстарды 
жандандыруға және экономи-
каның түрлі секторларында 

бірлескен жобаларды жүзеге 
асыруға өзара ниетті екенін 
растады. Әңгімелесу барысында 
БАӘ Президенті шейх Мұхаммед 
бен Заид Әл Нахаян Мемле-
кет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевты өткен туған күнімен 
құттықтады.

Астана қаласының әкімі Жеңіс 
Қасымбек өткен күзде тіршілікті 
қамтамасыз ету жүйелерінің 
бірқатар жаңа нысаны салынып, 
пайдалануға берілгенін айтты.

«Оңтүстік-шығыс» газ жылу 
станциясы, «Тұран» газ жылу 
станциясының бірінші кезеңі, 
сонымен қатар №3 жылу-электр 
орталығы бірінші кезеңінің 
құрылысы аяқталды, ол құрылы-
сы ұзаққа созылған нысанның 
бірі болды. Аталған нысанның 
барлығы қалаға 1100 Гкал/
сағаттан астам қуат берді. Биыл 
«Тұран» ГЖС екінші кезеңінің 
құрылысын жалғастырамыз. Бұл 
қалаға қосымша 250 Гкал/сағ 
жылу көлемін береді. Осылайша 
«Газмашаппаратура», «Жағалау», 
«Батығай» аудандарын жылумен 
қамтамасыз етеміз, тиісінше 
қолданыстағы жылумен жаб-
дықтау жүйесінің жылу қуаты 
артады» деп жазды әкім әлеу-
меттік желідегі парақшасында.

Сонымен қатар қала басшысы 
№3 жылу-электр орталығының 
екінші кезегі аясында көмір-
мен жұмыс істейтін блоктың 
құрылысы жүргізіліп жатқанын 
жеткізді.

«№1 жылу-электр орталығын-

ДАЙЫНДЫҚ ЕРЕКШЕ БАҚЫЛАУДА

дағы 8 қазандық пен 2 турбинаға 
кезекті жөндеу, 2 қазандық 
пен 1 турбинаға күрделі жөн-
деу жүргізіп жатырмыз. Сол 
сияқ ты химиялық, турбиналық 
және электр цехтарындағы 
жабдықтарды кезекті жөндеуден 
өткіземіз. Ал №2 жылу-электр 
орталығында 11 қазандық пен 

5 турбинаға кезекті жөндеу, 
3 қазандық пен 2 турбинаға 
күрделі жөндеу жүргіземіз, 
сондай-ақ қосалқы жабдыққа 
кезекті кеңейтілген жөндеу 
жүргіземіз. №3 жылу-электр 
орталығының екінші кезегі ая-
сында көмірмен жұмыс істейтін 
блоктың құрылысы жүргізіліп 

(Соңы. Басы 1-бетте) жатыр. Өткен жылы бұл стан-
ция (1-кезең) қалаға 440 Гкал/
сағ жылу энергиясын берді. 
Биыл «Астана-Теплотранзит» АҚ 
жылумен жабдықтау желілері 
бойынша 0,9 шақырымға ке-
зекті жөндеу және 7,6 шақырым 
жылумен жабдықтау желілерін 
реконструкциялау жоспарланып 
отыр» деді Ж.Қасымбек.

Қаланы аралау барысында 
әкім «Жұлдыз» қосалқы стан-
циясына барды.

«Бұл жерде қосымша 55 
мыңнан астам адам тұруы 

мүмкін Мыңжылдық аллеясы 
ауданын электрмен қамтамасыз 
ететін қосалқы станцияны қайта 
құру жұмысы жүргізіліп жатыр. 
«Астана-АЭК» АҚ 63,3 шақырым 
электрмен жабдықтау желілерін, 
69 тарату және трансформа-
торлық қосалқы станцияларды 
жөндеу және ауыстыру, 175,2 
шақырым желілерге техника-
лық қызмет көрсету бойынша 
жұмыс орындалады. Алдағы 
жылыту маусымына дайындық 
мәселесі ерекше бақылауда» деп 
сөзін түйіндеді Ж.Қасымбек.

К е з д е с у  б а р ы с ы н д а 
Қасым- Жомарт Тоқаев Қытай 
 дипломатиясының әлемдік 
саясатта аса маңызды рөл 
атқаратынына тоқталды. 
Оның айтуынша, Қытайдың 
бастамалары жаһандық күн 
тәртібіне ықпал етеді және 
халықаралық бейбітшілік пен 
тұрақтылықты сақтауға елеулі 
үлес қосады. Мемлекет басшы-
сы Қытайды тауар өндіру және 
экспорттау, технологиялық 
инновация, экономикалық 
өсім, халықаралық инвестиция 
және басқа да көптеген салада 
мойындалған көшбасшы ел 
ретінде атап өтті.

Сонымен қатар Президент 
БҰҰ, ШЫҰ, АӨСШК сияқты ха-
лықаралық ұйымдар аясындағы 
қазақ-қытай қатынастарына 
жоғары баға берді.

– Қазақстан Қытайдың 
сенімді серіктесі және солай 
болып қала береді. Бұған 
дейін қол жеткізілген уағда-
ластықтарды жүзеге асыру 
үшін қолдан келгеннің бәрін 
жасаймыз. Шын мәнінде, екі 
ел арасындағы байланыстар 
мен ынтымақтастықтың бо-
лашағы зор, – деді Президент.

Министр Ван И қазақ 
жерінде құрмет көрсеткені 
үшін Мемлекет басшысына 

алғыс айтып, ҚХР Төрағасы 
Си Цзиньпиннің ізгі тілегін 
жеткізді.

Бұдан бөлек, кездесуде 
сауда-экономикалық, энергети-
калық, мәдени-гуманитарлық 
салалардағы екіжақты ықпал-
дастықты одан әрі нығайту 
перспективалары, сондай-ақ 
үкіметаралық қатынастарды 
кеңейту мүмкіндіктері талқы-
ланды.

Кездесу соңында Мемлекет 
басшысы ҚХР Төрағасы Си 
Цзиньпинге сәлемін жолдап, 
оның Астанаға жасайтын ал-
дағы мемлекеттік сапарына 
үлкен үміт артатынын жеткізді.

БАЙЛАНЫСТАРДЫҢ
БОЛАШАҒЫ ЗОР

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев ҚХР Мемлекеттік кеңесінің мүшесі, 
Сыртқы істер министрі Ван Иді қабылдады.
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КЕЛЕҢСІЗДІКТЕРГЕ
КӨЗ ЖҰМЫП ҚАРАМАЙЫҚ!

Мемлекет басшысы – еліміздегі әрбір бала құқығының қорғалуы мен 
сақталуының кепілі. Бұған дәлел, Президенттің тікелей пәрменімен ба-
лалардың қауіпсіздігін сақтау бойынша маңызды заң қабылданды. Енді 
балаларға байланысты әрбір мәселе мемлекеттік деңгейде бақылауда 
болатыны хақ. Дегенмен елімізде әлі де кездесетін кейбір келеңсіздіктер 
осыған қарсы жасалып жатқандай әсер қалдырады. Соның бір көрінісі 
– балалардың жазғы демалысын ұйымдастырудағы олқылықтар.

«Өткен аптада әлеуметтік 
маңызы бар азық-түлік баға-
сының орташа индексі үшінші 
апта қатарынан тұрақты қал-
пын сақтады. Осылайша, жыл 
басынан 14 мамырға дейін 
әлеуметтік маңызы бар азық-
түлік бағасының өсімі 0,3 пайыз 
деңгейінде қалып отыр. Бір апта 
ішінде қырыққабаттың орташа 
бағасы 3,6 пайызға төмендеді, 
бірақ сәбіз, картоп және пияз 
бағасының өсімі жалғасуда. 
Түркістан облысында қырыққа-
баттың алғашқы өнімі жиналып 
жатыр, егістік басындағы сату 
бағасы бір келісі үшін 20 теңгеден 

басталады» деді кеңесте Сауда 
және интеграция министрінің 
бірінші орынбасары Айжан 
Бижанова.

Басқа өңірлер тарапынан 
жаңа өнімге деген сұраныс 
өте төмен. Десе де сөрелердегі 
қырыққабаттың бағасы 1 келісі 
үшін 154 теңгені құрап отыр. 
Құзырлы министрлік өңірлер-
ге Түркістан облысынан жаңа 
піскен көкөніс сатып алуды 
пысықтауға шақырды. Демалыс 
күндері Өзбекстаннан импорт-
талған жаңа пияздың алғашқы 
партиялары жеткізілмек. Өзбек 
көкөнісінің баға диапазоны 

бір келі үшін 62-71 теңге бол-
мақ. Келісімшарттарға сәйкес, 
алғашқы жеткізілімдер Батыс 
Қазақстан облысы, Қостанай, 
Қызылордаға жіберіледі. Жаңа 
импорттық егінді жеткізуге 
әзірге тек 10 аймақ өтінім берді.

«Барлық әкімдіктер, келесі 
апта ішінде жаңа піскен егінді өз 
таңдауларыңызбен импорттық 
я болмаса қазақстандық өн-
дірушілерден сатып алу бойынша 
барлық келісімшарттың жұмы-
сын аяқтаңыздар. Көкөністердің 
бағасын тұрақтандыру қажет» 
деп жиынды қорытындылады 
Серік Жұманғарин.

БАҒАНЫ ҚАДАҒАЛАЙДЫ
Үкімет үйінде Премьер-министрдің орынбасары Серік Жұманғариннің 
төрағалығымен өткен кеңесте әлеуметтік маңызы бар азық-түлік өнімдері 
бағасының жағдайы талқыланды.

Мысалы, былтыр Алматы 
облысының Ұзынағаш ауылын-
да балалар лагерін саунада 
ұйымдастырған. Ол қоғамда 
үлкен шу туғызды. Осы мәселе 
бойынша сот жуырда ғана 
аяқталды. Кінәлілер сотталып, 
бас бостандығынан айырыл-
ды. Сот 2023 жылы кәсіпкер 
әйелдің 50 баланы балалар 
лагері деп өз жеке мектебіне, 
300 баланы фитнес-орталығы 
бар монша кешеніне орналас-
тырғанын анықтады. Басқа 
басқа, балаға қатысты мұн-
дай теріс қадамға бару нағыз 
бассыздық, ақша үшін ардан 
аттау емес пе?!

Тағы бір мысал, Бас про-
куратура 2023 жылы тамызда 
Алматы облысында уәкілетті 
органның рұқсатынсыз жұмыс 
істеген 8 балалар лагерін 
анықтаған. Олардағы жағдай 
да ешбір сын көтермейді. 
Санитариялық-эпидемиология-
лық және өрт қауіпсіздігі нор-
малары мүлдем сақталмаған. 
Спорт және ойын алаңдары 
да қауіпсіздік талаптарына 
сай емес. Былтыр Қонаев 
қаласындағы «Бәйтерек» ла-
герінде, шартта көрсетілгені-
не қарамастан, балалардың 
тиісті демалысы мен оқуы 
ұйымдастырылмаған. Сол 
секілді Шымкенттегі «Hawaii» 
лагері өртке қарсы дабыл 
жүйесімен жабдықталмаған 
және міндеттелген санитар-
лық-эпидемиологиялық қо-
рытындысыз жұмыс істеген. 
Сондай-ақ 220 балаға арналған 
«Үш бұлақ» лагері іс жүзінде 
310 оқушы қабылдаған. Бы-
лайша мөлшерден тыс тығыз 

орналастыру балалардың 
демалуына теріс әсер ететіні 
айтпаса да түсінікті. Айта 
берсек, мұндай мысалдар 
жетерлік. Балалар мұндай 
жазғы демалыс орындарында 
алаңсыз тынығып, жаңа оқу 
жылына тың күшпен келудің 
орнына, түрлі келеңсіздікке 
ұшырап жатқаны өкінішті.

Жоғарыда аталған заң енді 
мұндай орындарды ескертусіз 
тексеріп, талапты сақтамаған-
дарға нақты шара қолдануға 
мүмкіндік береді. Сондықтан 
осындай олқылықтардың бар-
лығын жойып, балалардың 
биылғы жазғы демалысын 
сапалы ұйымдастыруға жете 
мән берген жөн. Бұл ретте 
назар аударатын мәселе – 
елімізде балалар лагері мүлдем 
жетіспейді. Олар бар болғаны 
балалардың 10 пайызын ғана 
қамтиды. Оның ішінде де 
сапалы демалысты қамта-
масыз ете алатыны санаулы 
ғана. Оған қоса, пандемиядан 
кейін лагерлердің 30 пайызы 
нарықтан кетті.

Ашығын айту керек, ба-
лалардың жазғы демалыспен 
қамтылуы туралы статистикасы 
көкейге қонбайды. Өйткені 
жергілікті әкімдіктер мектеп 
жанындағы лагерлерді жазғы 
лагерлер деп есептейді. Бұл 
жөнсіз. Тағы да қайталап ай-
тамын, мектеп жанындағы 
лагерлер жазғы демалыс емес, 
ол тек қана 5-6 сағат уақыт 
өткізу.

Тағы бір атап өтерлік мә-
селе – еліміздегі лагерлердің 
басым бөлігі Кеңес Одағы 
кезінде салынғандықтан, 

тозығы жетіп тұр. Сондықтан 
салынуы оңай, шығынды аз 
талап ететін глэмпинг ба-
засындағы киіз үйлер, ша-
тырлар түріндегі лагерлерді 
ұйымдастырып, олардың 
стандартын енгізу қажет. Сон-
дай-ақ елімізде педагогтарды 
дайындайтын оқу орындары 
көп болғанмен, әлі де лагер-
лерде жұмыс істейтін жетек-
ші-тәрбиешілерді дайындау 
жүйесі жолға қойылмаған. Осы 
ретте Amanat партиясының 
Жол картасында 50 балалар 
сауықтыру лагерін салу көз-
делген. Алайда оның биыл 
тек 5-еуінің ғана құрылысы 
жүріп жатыр. Қорыта келе, 
балалардың жазғы демалысы-
на қатысты жоғарыдағыдай 
келеңсіздіктердің алдын алу 
үшін тез арада келесі шара-
ларды қолға алуды ұсынамыз:

1. Су басқан өңірлердің 
балаларын жазғы сауықтыру 
лагерлеріне арнайы ұйым-
дастыру керек.

2. Жазғы балалар сауықтыру 
орталықтары тиісті салалық 
мамандармен қамтамасыз 
етілуі тиіс.

3. Мемлекеттік сатып алу 
бойынша конкурс өткізу кезін-
де ерекшеліктері бар балаларға 
инклюзивтік білім беру талап-
тарын орындау көзделуі тиіс.

4. Бизнес өкілдері мен сала 
мамандарын қатыстыра оты-
рып, Қазақстанда балалар 
демалысын дамыту жөніндегі 
іс-шаралар жоспарын әзір-
леген жөн.

Елнұр БЕЙСЕНБАЕВ,
Мәжіліс депутаты

ҚОС ТАРАПҚА ТИІМДІ КЕЛІСІМ
Астана қаласы мәслихатының төрағасы Ерлан Каналимов Шэньчжэнь 
муниципалдық жиналысы халық өкілдерінің тұрақты комитеті төраға-
сының орынбасары Чэнь Гуанрунмен кездесті. Басқосуда тараптар 
цифрландыру саласындағы ынтымақтастық, «Астана энергиясы» 
экопаркінің құрылысы жөніндегі жобаны бірлесіп іске асыру туралы 
мәселелерді талқылады. Бұл туралы мәслихат төрағасы Е.Каналимов 
әлеуметтік желідегі парақшасында жазды.

«Жақын арада елордалық 
мәслихат пен Шэньчжэнь му-
ниципалдық жиналысы (ҚХР) 
арасындағы өзара ынтымақ-
тастық туралы меморандумға 
қол қоямыз. Цифрландыру, 
кәсіпкерлік, табиғи ресурстар 
және мәдениет салалары бо-
йынша делегациялар алмасуды 
жоспарлап отырмыз. Шэнь-

чжэньді Қытайдың «Крем-
ний алқабы» деп атайды. Бұл 
қала көптеген технологиялық 
компаниялар мен стартап-
тарды өзіне тартатындықтан, 
жоғары технологиялар мен 
инновациялардың орталығы 
саналады. Шэньчжэньнің қал-
дықтарды жағу саласындағы 
бай тәжірибесін біз үйреніп, 

осы бағытта бірлесіп жұмыс 
істеуге ниеттіміз. Бұл жоба 
Шэньчжэнь мен Астана арасын-
дағы ғылыми-техникалық және 
экологиялық ынтымақтастық 
салаларындағы бауырлас қала-
лар туралы келісім шеңберін-
дегі ынтымақтастықтың негізі 
және бастамасы болады» деп 
түсіндірді Ерлан Каналимов.

ШЫҰ МИНИСТРЛЕРІ 
БАС ҚОСАДЫ

Бүгін Астанада ҚР Премьер-министрінің орынбасары – Сыртқы істер 
министрі Мұрат Нұртілеудің төрағалығымен Шанхай ынтымақтастық 
ұйымына мүше мемлекеттердің Сыртқы істер министрлері кеңесінің 
кезекті отырысы өтеді. Басқосуға ұйымға мүше мемлекеттердің 
 сыртқы саяси ведомстволарының басшылары, Шанхай ынтымақтас-
тық ұйымының Бас хатшысы және ШЫҰ өңірлік терроризмге қарсы 
құрылымы атқарушы комитетінің директоры қатысады.

Отырыс барысында биыл 
Астанада өтетін ШЫҰ-ға мүше 
мемлекеттер басшылары 
кеңесінің отырысына дайындық 
барысын қарау жоспарланған. 
Делегация басшылары ұйым 

аясындағы саяси, сауда-экономи-
калық және мәдени-гуманитар-
лық салалардағы халықаралық 
және өңірлік ахуал, қауіпсіздік 
әрі ынтымақтастықты дамыту 
мәселелері бойынша пікір ал-

масады. Отырыста ұйымның 
алдағы саммитінің қорытынды 
құжаттарына қатысты бірқатар 
шешімге қол қою, сондай-ақ 
ақпараттық хабарлама қабылдау 
ескерілген.

АСТАНАДА УНИВЕРСИТЕТ
ФИЛИАЛЫ АШЫЛАДЫ

Қазақстан Республикасы Премьер-министрінің орынбасары –  Сыртқы 
істер министрі Мұрат Нұртілеу Қытай Халық Республикасының  Сыртқы 
істер министрі Ван Имен кездесуде Астанада Бейжің Тіл және мә-
дениет университетінің филиалын ашу жоспары туралы айтты.

«Өзара визасыз режим 
мен Қытайдағы Қазақстан 
туризмі жылы туристік ағым-
ның өсуіне серпін беретініне 
сенімдімін. Биыл Астанада 
Бейжің Тіл және мәдениет 
университетінің филиалын 

ашу жоспарын құптаймыз. 
Сонымен қатар Қазақстанда 
Қытайдың озық техника-
лық жоғары оқу орындары-
ның басқа да филиалдарын 
ашуға мүдделіміз. Көріп 
отырғанымыздай, Қазақстан- 

Қытай қарым-қатынасының 
векторы тату көршілік пен 
өзара сыйластық рухында 
қарқынды өсуді көрсетіп 
отыр» деді Мұрат Нұртілеу 
қытайлық әріптесін қарсы 
алу кезінде.

БАНКРОТ ДЕП ТАНЫЛДЫ
97 мың қазақстандық 

соттан тыс банкроттық 
рәсімін қолдануға өтініш 
берген. Оның ішінде 80 
мың өтінішке бас тартылды. 

11,7 мыңнан астам азамат 
банкрот деп танылды. 25 
млрд теңгеден астам есептен 
шығарылды.  Республика 
бойынша Алматы облысы, 

Түркістан облысы, Алматы 
қаласы, Жамбыл облысы мен 
Қызылорда облысы тұрғын-
дарынан банкроттыққа ең 
көп өтініш түскен.
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ЖОЛ КАРТАСЫНА ҚОЛ ҚОЙЫЛАДЫ
Жақын күндері Астана мен Санкт-Петербург арасындағы мәдениет, 
жастар саясаты, туризм, өнеркәсіп, кәсіпкерлік, денсаулық сақтау және 
білім беру салаларындағы ынтымақтастық жөніндегі Жол картасына 
қол қойылады. Бұл туралы Астана мәслихатының төрағасы Ерлан 
 Каналимов мәлім етті.

ДОСТЫҚ ФЕСТИВАЛІ ӨТТІ
Қарулы Күштердің әскери-тарихи мұражайында қалалық этномә-
дени бірлестіктердің шығармашылық ұжымдары арасында «Бірлігі 
жарасқан Қазақстан» атты Қазақстан халқы достығының фестивалі 
өтті. Биыл 25 рет өткізілген фестивальге 18 этномәдени бірлестіктің 
шығармашылық ұжымы қатысты.

Дәстүрлі түрде өтіп келе 
жатқан Қазақстан халқы дос
тығының фестивалі елорда 
тұрғындары мен қала қонақ
тары үшін бірлік пен келісімнің 
көрінісіне айналған.

Достық үйіндегі этномә
дени бірлестіктер жыл бойы 
атқарған жұмысы мен өнерін 
осы фестивальде жұртшылық 
назарына ұсынды. Бұл жолы 
алғаш рет грузин ұлтының 
вокалдықаспаптық ансамблі 
өнер көрсетті.

«Бұл фестивальді бәріміз 

«Елордаға Невадағы заң 
шығарушы жиынның төрағасы 
Александр Бельский бастаған 
делегация мүшелері ресми 
сапармен келді. Делегация 
құрамында СанктПетербург
тің вицегубернаторы Борис 

 Пиотровский, қала құрылысы, 
жер және мүлік, заңнама мәсе
лелері жөніндегі тұрақты ко
миссиялардың басшылары бар. 
2021 жылғы желтоқсан айында 
VII шақырылымдағы мәслихат 
депутаттары СанктПетер

бургке барып, әріптестерінің 
жұмысымен танысып, бизнес 
қауымдастығы мен мемлекет
тік органдардың өкілдерімен 
бірқатар кездесу өткізген еді» 
деп жазды Е.Каналимов әлеу
меттік желідегі парақшасында.

ЖАС САРБАЗДАР ЖАРЫСТЫ
Триатлон саябағында «Жас сарбаз» әскери-патриоттық қозғалысының 
тәрбиеленушілері арасында Сағадат Нұрмағамбетовтің 100 жылдығына 
арналған жарыс өтті.

ҚР тұңғыш Қорғаныс ми
нистрі, армия генералы Сағадат 
Нұрмағамбетовтің 100 жыл
дығына арналған ісшараға 150 
үміткер қатысты.

– «Жас сарбаз» қозғалысына 
мүше болғаныма 1 жылға жуықта
ды. Осы уақыт ішінде жаңа достар 

таптым. Барлық кездесу мен 
ісшараға қатыса алмаймын, бірақ 
спорт ісшараларын ешқашан 
жіберген емеспін. Өйткені сынға 
түсіп, спортта өз мүмкіндігімді 
сынағанды ұнатамын, – деп ой 
бөлісті қатысушылардың бірі 
Мәдина Әмірғали.

Жарыс екі қашықтық бо
йынша өтті: ұлдар 6 шақырым 
бойынша бақ сынаса, қыздар 3 
шақырымға жүгірді. Мәреге жет
кен алғашқы 6 адамға төсбелгі, 
алғыс хат және «Жас сарбаз» 
қозғалысының символикасы 
бар сыйлықтары берілді.

асыға күтеміз. Себебі қаламыз
дағы барлық бірлестік өкілдері 
жиналып, қуанышымен бөлісіп, 
бірбірінің өнерін тамаша
лайды. Біздің достығымыз – 
көзбояушылық емес, шынайы 
достық, әрбір ұлт өкілі бірбіріне 
қолдау көрсетіп, тіпті сахна 
костюмдерін тездетіп киюге, 
көрерменнің алдына әдемі 
болып шығуына көмектесіп 
жатады. Осындай кішкентай 
әрекеттерденақ еліміздегі этнос 
өкілдерінің достығын байқауға 
болады деп ойлаймын» деді 

«Таң» татарбашқұрт мәдени 
орталығы» қоғамдық бірлестігі 
«Дуслык» халық ансамблінің 
жетекшісі Ә.Ергарина.

«Астана қаласының кәріс
тер этномәдени бірлестігі» 
қоғамдық бірлестігінің өкілі 
Лариса Цай қазақ жеріне қоныс 
аударылып келген жандардың 
ұрпақтары өсіпөнуіне, тілі 
мен салтдәстүрін, мәдениетін 
сақтауға барлық мүмкіндік 
берілген Қазақстанға, қазақ 
халқына алғысым шексіз деген 
ойын айтты.

«Фестивальге қатысып 
жатқан этномәдени бірлестік 
өкілдерінің атабабасы осында 
жер аударылып келген. Қазақ 
ұлты бізді бауырына тартып, 
нанын бөлісті. Мұны ешқашан 
ұмытпаймыз. Біздің Отанымыз, 
үйіміз – Қазақстан» деді ол.

Елордалық Қазақстан халқы 
ассамблеясының ұйымдасты
руымен өткен фестивальде 
қазақ халық әндері мен сазгер
лерінің әндері де шырқалды. 
ҚХА этносаралық қарым 
қатынас мәселелері бөлімі 

хатшылығының жетекшісі 
Самат Қабдулиннің айтуынша, 
этномәдени бірлестік өкілдері 
қазақ тіліндегі шығармалар
ды орындау жөнінде өздері 
ұсыныс білдіріпті.

«Мемлекет басшысы 
 ҚасымЖомарт Тоқаевтың 
Қазақстан халқы ассамблея
сының «Бірлік. Жасампаз
дық. Өрлеу» атты сессиясында 
«қазақ тілі уақыт өте келе 
этносаралық қатынас тіліне 
айналатынына сенімдімін. 
Қазақстан – қазақ тілі мемле

кеттік тіл саналатын көп тілді 
ел, болашақта да солай бола 
береді» деген болатын. Соған 
орай фестивальге қатысушылар 
қазақ тіліндегі шығармаларды 
орындауға шешім қабылдады. 
«Адай», «Ерке сылқым» күйлері 
шертіліп, «Жаса, Қазақстан», 
«Сарыарқа» сияқты әндер 
орындалды» деді ол.

Ісшара соңында этномә
дени бірлестіктердің шығар
машылық ұжымдары естелік 
сыйлықпен және алғыс хатпен 
марапатталды.

ЖУРНАЛИСТЕРМЕН ЖҮЗДЕСТІ
Астанада ҚР Жоғарғы сотының судьясы Елена Максюта «Elorda Aqparat» 
медиахолдингінің қызметкерлерімен кездесті. Жүздесуге «Вечерняя 
Астана», «Астана ақшамы» газеттерінің және «Elorda.info» желілік 
 басылымының журналистері жиналды.

ӘСКЕРИ-ПАТРИОТТЫҚ 
КИНО КӨРСЕТІЛДІ

«Жас сарбаз» әскери-патриоттық клубы «Нұрлы жүрек» балалар үйінің 
тәрбиеленушілерін «НВП ағай» кинофильмін көрсетуге апарды. Бұл 
іс-шара Сағадат Нұрмағамбетовтің 100 жылдығына арналды.

«Сағадат Нұрмағамбетов – 
Кеңес Одағының Батыры және 
Қазақстанның Халық қаһарманы 
атағын алған, армия генералы 
атағын алған ерекше әскери 

қолбасшы, тәуелсіз Қазақстан 
Республикасының тұңғыш Қорға
ныс министрі болған тарихи 
тұлға. Біз әскерипатриоттық 
ісшаралары мызды осындай 

тұлғаларға арнап өткіземіз» 
дейді «Жас сарбаз» қозғалысы
ның Астана қалалық филиалы 
жетекшісінің орынбасары Ай
дархан Махамбет.

ҚР Жоғарғы сотының  судьясы 
кездесу барысында сот жүйе
сіндегі өзгерістер, кейбір іс 
жүргізу аспектілері және судья 
ретіндегі жеке тәжірибесі тура
лы егжейтегжейлі баяндады. 
Журналистер сот ісін жүргізу 
туралы толық ақпарат алды. 
Сондайақ ісшара барысында 
сот жүйесінің ашықтығы мен 

қолжетімділігі, оның ішінде сот 
отырысы залдарынан тікелей 
трансляциялар өткізу мәселелері 
талқыланды.

– Сот процестері адамдарға 
соттың белгілі бір алгоритм 
мен ережелер бойынша жұмыс 
істейтінін түсіну үшін ашық 
өтеді. Бұл өте маңызды, өйткені 
халық отырыстың қалай өтіп 

жатқанын осылай түсінеді. 
Жоғарғы сотта кез келген адам 
келе алатын ашық процестер 
үнемі жүргізіліп тұратынын 
атап өткім келеді, – деді Елена 
Максюта.

Судья сөз сөйлегеннен кейін 
журналистер өздерін қызық
тырған сұрағын қойып, толық 
жауап алды.

КӨРШІСІНІҢ АТЫНА 
НЕСИЕ РӘСІМДЕГЕН

Астана қаласының тұрғыны көршісінің сеніміне кіріп, оның атынан 6 
несие рәсімдеген. Ол банктерден мобильді банкинг арқылы 2 несие 
алып үлгерсе, қалғанын шағын несие ұйымдарынан алған.

Күдікті көршісімен сенімді 
қарымқатынаста болған және 
оның жұмыс іздеп жүргенін 
білген соң, оған көмектеспек 
болған сыңай танытқан. Сөй
тіп көршісінің жеке дерегін 

иемденіп алған күдікті жал
пы сомасы 4 миллион теңге 
онлайннесие алған.

Қазір Байқоңыр ауданы
ның полиция қызметкерлері 
күдіктінің үстінен қылмыс

тық іс қозғады. Алаяқтық 
жасаған күдікті қылмысын 
мойындады. Оның елордада 
осыған ұқсас қылмыстарға 
қатысы баржоғы анықталып 
жатыр.
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Мәңгілік ел және Қабанбай 
батыр көшелерінің қиылы-
сындағы №24 Gas energy жа-
нар-жағар май бекеті жанынан 
бастау алған іс-шара Орталық 
парктегі «Сағат» ескерткіші 
жанында жалғасын тапты. Үш 
бөліктен тұрған акция бойынша 
оған қатысушылар алдымен 
Нұра өзені аумағындағы жерді 
қоқыстан тазартты. Одан әрі 
Қазақстанның және аталған 
акция аясындағы «Таза Қа-
зақстан» туларын желбіретіп, 
өздерінің көліктеріне отырып, 
Тұран көшесін бойлай паркке 
дейін шерулетіп өтті, сөйтіп 
биылғы мотомаусымды ашты. 

– Біз қаламыздағы мотоқа-
уымдастықтың белсенді өкіл-
деріміз. Әдетте дәстүрлі түрде 
көктемде күн жылынғанда «екі 
аяқты тұлпарымызды» шығарып, 
мотомаусымның ашылуын өт-
кіземіз. Осы арқылы салауатты 
өмір салтын, көлік жүргізу мәде-
ниетін қалыптастыруды наси-
хаттап, жастарды спортты серік 

Экологиялық іс-шараға 250-
ден астам оқушы, ата-аналар 
және мұғалімдер қатысты. 
Іс-шараға арнайы шақырылған 
спорт және еңбек ардагері, 
марафоншы Ербол Қожахметов 
пен жас эколог Диана Мыр-
зағалиева спорт пен экология, 
қоршаған ортаның тазалығы 
туралы баяндады.

Алдымен сергіту сәті болып, 
қатысушылардың барлығы 
бірге жаттығу жасады. Одан 
кейін спорт түрлері бойынша 
жарысқа түсіп, экологиялық 
викторина сұрақтарына жа-
уап берді.

«Көңілді старт» экология-
лық эстафетасында балалар 
мен ата-аналар жылдамдығы 
мен тапқырлығын сынады. 
Сонымен қатар экология 

тақырыбында сурет салды, 
ересектермен бірлесе отырып, 
қалдықтардан түрлі бұйымдар 
жасады.

Жарысқа қатысушылардың 
өнерін «Аналар мектебі», «Әке-
лер кеңесі», Қамқоршылық 
кеңесінің төрайымы мен мү-
шелері бағалады.  

– Бұл іс-шараның мақсаты 
оқушыларды, ата-аналар мен 
ұстаздар қауымын әлемнің, 
айналамыздың әдемілігіне ғана 
емес, таза болуына да үлес қо-
суға шақыру. Бәріміздің ортақ 
үйіміз Жер-ананы, табиғатты 
қорғау біздің міндетіміз, – деді 
№91 мектеп-гимназияның 
директоры Алмагүл Сегізбай.

Отбасылық іс-шара соңында 
ата-аналар мектеп аумағына 
гүл көшеттерін екті.

ЕЛОРДАЛЫҚ БАЙКЕРЛЕР 
ЭКОАКЦИЯНЫ ҚОЛДАДЫ 

Астанада жылда осы уақытта мотомаусым ашылуын ресми түрде өткізетін 
елордалық байкерлер биыл оны «Таза Қазақстан» экоакциясы аясында 
ұйымдастырды. Республикалық акцияға осылайша қолдау білдіруді жөн 
көрген олар мотошеру басталар алдында табиғат аясында сенбілікке 
шықты. Іс-шараның өтуіне қала әкімдігі, қалалық Ішкі саясат басқарма-
сы, қалалық Жастар саясаты мәселелері басқармасы мен қалалық Дене 
шынықтыру және спорт басқармасы қолдау білдірді.

«ЭКОӘЛЕМ» – 
ОТБАСЫЛЫҚ 
ІС-ШАРА

«Таза Қазақстан» жалпыұлттық экологиялық 
акциясы аясында Астана қаласындағы №91 
мектеп-гимназияда «Экоәлем» атты отбасылық 
экостарт ұйымдастырылды.

БАС ЖҮЛДЕНІ 
ИЕЛЕНДІ

Астана қаласы әл-Фараби атындағы Оқушылар 
сарайының «Munara» жоба командасы респуб-
ликалық экология идеялары мен жобалары 
фестивалінен бас жүлде иеленіп, ақшалай 
грант ұтып алды.

етуге шақырамыз. Ал биылғы 
ерекшелік – «Таза Қазақстан» 
акциясынан тыс қалмай, Мем-
лекет басшысының бастамасына 
қолдау білдіруді жөн көргеніміз. 
Қазіргі тұрған жер – жылда осы 
мотомаусымды ашу үшін жина-
латын тұрақты орнымыз. Жалпы 
қалада байкерлерге қолайлы, 
ешкімге кедергі келтірмейтін 
бірнеше нүкте бар. Ұсынымыз-
ды қала әкімдігі қолдады, міне 

қазір елордалық байкерлер Нұра 
өзені маңайын қоқыстан тазалап, 
оларды арнайы қаптарға салып 
жинады. Жалпы біз өзімізді үлкен 
бір мото әулетпіз деп санаймыз. 
Бір-бірімізді жақсы танимыз. 
Бүгін ашылуына тек елордалық 
қана емес өзге қалалардан да 
мотоцикл айдағанды жақсы 
көретіндер келіп, қатысуда, – 
дейді ұйымдастырушы, ROAD 
BROTHERS MCC KAZAKHSTAN 

клубының президенті Серік 
Шаланбаев.

Астана қаласының Жастар 
саясаты мәселелері басқарма-
сының бас маманы Ерлан Айдар 
елордадағы мотоклубтардың 
экологиялық акцияға осындай 
жолмен қолдау білдіргеніне 
алғысын білдірді. 

– Жыл сайын өтетін мото-
маусымның ашылуы кезіндегі 
қауіпсіздік талаптарын қамта-
масыз етуге тиісті мекемелер 
жұмылдырылды. Мотошеру 
кезінде Орталық паркке дейін 
полиция патрулі еріп отырады. 
Басқа да тәртіп сақшылары, ден-
саулық сақтау мекемелері өкілдері 
іс-шараның дұрыс, тәртіппен 
өтуіне атсалысуда, – дейді ол. 

Мотомаусымның ашылуына 
арналған іс-шараның үшінші 
бөлігінде аталған паркте қала 
тұрғындарына, балаларға ар-
налған көңілді анимациялық 
ойындар, байқаулар, музыкалық 
шоу ұйымдастырылып, бай-
керлер өнер көрсетті, белсенді 
қатысушыларға сыйлықтар 
ұсынылды.  

– Жасым отызда, жеке 
кәсіпкермін. Байкерлікпен 
үш жылдан бері айналыса-
мын. Мотомаусымның ашылуы 
өте жоғары деңгейде өтуде. 
Әкімдіктің қолдауы сезіліп тұр. 
Екі аяқты көлігіммен басқа 
күндері де шаруаларымды 
бітіруге шығамын, себебі өте 
ыңғайлы, – дейді елордалық 
байкер Серік Байгонишев. 

Райхан РАХМЕТОВА 

«Run for autism» іс-шарасы 
Астана қаласы әкімдігі, «Бола-
шақ» корпоративтік қоры мен 
өзге серіктестердің қолдауымен 
ұйымдастырылды. Жүгірісті 
қолдауға Парламент Сенатының 
төрағасы Мәулен Әшімбаев, 
бокстан Рио Олимпиадасының 
күміс жүлдегері Василий Левит, 
Астана қаласы әкімінің орын-
басары Есет Байкен және т.б. 5 
шақырымда арнайы қатысты.  
Сенат төрағасы ерекше қажет-
тілігі бар адамдарды оңалту 
ісінде спорттың маңызды рөл 
атқаратынын атап өтті. 

– Мемлекет басшысы еліміз-
де инклюзивті қоғам құруға 
қажетті жағдайды жасауға баса 
мән беріп жатқанын және осын-
дай жарыс арқылы еліміздегі 
әр балаға ерекше қажеттілігіне 
қарамастан білім алып, дамуы 
үшін тең мүмкіндіктер беру 
жолында тағы бір маңызды 
қадам жасап отырмыз, – деді 
Мәулен Әшімбаев. 

Кәсіби спортшылар, әуесқой 
желаяқтар, ерекше балалар 
және олардың ата-аналары 
таңертең елордалық Триатлон 
саябағына жиналды. Жарыс 
төрт қашықтық бойынша 1 

ТАЗАЛЫҚ ПЕН ТӘРТІПТІ ҮЛГІ ЕТТІ

км-ден 10 км-ге дейін өтті.
– Бүгін мен өзімді, өз күшімді 

сынап көргім келеді. Біз бәріміз 
қай жаста болсақ та, дұрыс әрі 
толық өмір сүруіміз үшін өз 
денсаулығымыздың қадірін 
біліп, өзімізге қарауымыз тиіс. 
Әртүрлі елдердің 70, 80, 90 
жастағы қарттары жаттығулар 
жасап, оны ел-жұртпен бірге 
орындайды. Қазақ елінде де 
осындай жандар бар. Әрине, 

мен аутизмі бар балаларға қол-
дау көрсеткім келеді, – деді 81 
жастағы Амангелді Досжанов.

«Run for autism» қайырым-
дылық жарысы қорытынды-
ланған соң қатысушылардың 
барлығы «Таза Қазақстан» 
акциясына қолдау көрсетті. 
Олар спортшылар жүгіріп өткен 
жолдар мен айналаны қоқыс-
тардан, қағаз бен басқа да плас-
тик бұйымдардан тазартты.

– Ерекше баламның аты-
жөні – Әмір Алпамыс, ол 5 
шақырым, ал өзім 2,5 шақырым 
жүгіріп өттім. Бәрі ойдағы-
дай өтті. Іс-шарадан кейін 
экоакция ға қатыстық. Ба-
лаларымызбен бірге көрер-
мендер мен спортшылардан 
қалған қағаздар мен басқа да 
қалдықтарды жинап, арнайы 
орынға апардық. Балалар 
бізге қуана-қуана көмектес-
ті. Жалпы аутизм, басқа да 
менталдық бұзылыстары бар 
балалар ересектерге қолғабыс 
еткенді, көмек көрсеткенді 
жақсы көреді. Біз ерекше ба-
лалардың қоғамға пайдалы 
бола алатынын, олардың әрқа-
шан көмек көрсетуге дайын 
екенін жиі айтып жүреміз. 
Бүгін міне жарыстан кейін бәрі 
жабылып, айналаны жинап 
жатыр. Көңіл-күйлері тама-
ша, – деді Әлия Абдибайтова.

«Run for autism» жарысынан 
13 млн теңгеге жуық қаражат 
жиналды. Ұйымдастырушы-
лардың айтуынша, бұл қаржы 
балабақшаларда аутизм және 
басқа менталдық бұзылыстары 
бар балаларға арналған инклю-
зияны қолдау кабнеттерін 
ашуға бағытталады.

2024 жылдың 11 мамырын-
да ҚР ЮНЕСКО және ИСЕСКО 
істері жөніндегі ұлттық комис-
сиясының қолдауымен «Turaqty 
jol» республикалық экология 
идеялары мен жобалары фести-
валі өтті. Іс-шара су ресурста-
рының проблемалары туралы 
ақпаратты кеңінен арттыру, 
суды тұтынудың маңызына 
назар аудару, сонымен қатар 
жастарды экология мәдение-
тіне тәрбиелеу мақсатында 
ұйымдастырылды.

Жалпы «Turaqty jol» – өске-
лең ұрпақтың бойына мәде-
ни-адамгершілік және экология 
құндылықтарын сіңіре отырып, 
туған жерін қастерлеуге, дұрыс 
көзқарасын қалыптастыруға 
бағытталған бастама.

Республикалық экология 
идеялары мен жобалары фести-
валі 16-35 жас аралығындағы 
жастардың Қазақстандағы 

экология мәселелерінің маңызы 
туралы білімдерін арттыруға 
бағытталған.

300-ден астам өтінімнің 
арасынан 10 команда таңдап 
алынып, сыртқы сарапшылар-
мен онлайн-тренингтен өтті. 
10 үздіктің қатарында Астана 
қаласы әл-Фараби атындағы 
Оқушылар сарайының «Munara» 
жоба командасы болды. Команда 
мүшелері: Әлішер Әкімжанов, 
Мадияр Әкімжанов, Аружан 
Каукен, Адия Қызылтаева, 
Малика Закирова.

Фестивальдің қазылар алқа-
сы экология жобаларын жүзеге 
асыруды жалғастыру үшін 
қаржылай қолдау көрсетті. Бас 
жүлде иегері ретінде лайық 
деп танылған әл-Фараби атын-
дағы Оқушылар сарайының 
«Munara» жоба командасы 
6 миллион теңге көлемінде 
грант ұтып алды.

(Соңы. Басы 1-бетте)
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«АДАМ БОП �АЛУ – 
ПАРЫЗЫМЫЗ»

Астана қалалық мәслихатының VIII шақырылымының депутаты, 
Кәсіподақтар федерациясының төрағасы Нұрлан Өтешев елордаға 
2003 жылдың басында келген. Ол уақыт Астанада құрылыс қарқынды 
жүргізіліп, сол жағалау енді салына бастаған кез. Әкесі құрылысшы, 
өзі жастар конгресіне қызметке кіріп, елордадағы алғашқы жұмысын 
бастаған. Екі жыл ішінде олар бірқатар ірі маңызды жобаларды жү-
зеге асыруға атсалысып, жастар шығармашылығы одағына құрыл-
тайшы болды, студенттер құрылыс отрядтарының республикалық 
штабын құрды. Бас қаладағы басқа да қызметтері, әсіресе мәслихат 
депутаты ретінде елорда өміріндегі маңызды жұмыстар туралы 
Нұрлан Өтешев сұхбат барысында баяндады.  

– �зі�із кезінде ��р�ан 
студенттер ��рылыс отряд-
тарыны� республикалы� 
штабы т�жірибесі �азіргідей 
су тас�ыны м�селесі �ткір 
т�р�ан кезе�де керек бола ма? 

– Мені�ше, �азіргі та�да 
��ірлерге кез келген к�мек 
керек. Себебі су тас�ынынан 
кейін на�ыз ма�ызды ж�мыс-
тар басталады, я�ни �ира�ан, 
б�лінген т�р�ын �йлерді �айта 
т�р�ызып, �мірді жа�адан 
бастау керек болады. Оны� 
�стіне м�ндайда эпидемия 
басталып кету �аупі бар, сон-
ды�тан халы� арасында тас-
�ын су салдары �лкен �атер 
тудыруы м�мкін екенін айтып, 
т�сіндіру ж�мыстарын ж�ргі-
зу �ажет. Б�л ретте бейіттер 
мен мал к�метін жерлерді де 
�мытпау керек. К�шеде т�р�ан 
су т�ндыр�ыштар, �жетхана-
ларды су шайып кетті, тас�ын 
бітіп, су жерге сі�ген кезде, 
сол сумен біраз жерге тара�ан 
зиянды заттар ауру тудырады, 
соны� алдын алу�а тиіспіз. 
Астана�а келсек, елордалы� 
е� егде жаста�ыларды� �зі 
Есіл �зеніні� �ашан со��ы 
рет б�лай �атты тасы�анын 
есіне т�сіре алмайды. М�нда 
тас�ын�а �арсы �лкен ау�ымды 
ж�мыстар ж�ргізілді. 

– Елорда м�слихатыны� 
депутаты ж�не к�сіпода� 
�оз�алысыны� т�ра�асы 
ретінде �андай ма�ызды 
м�селелерді шешуі�ізге тура 
келеді? 

– К�сіпода� федерациясы 
– елдегі ірі �о�амды� �йым, 
2022 жылы т�уелсіз к�сіпо-
да�тар мемлекеттен б�лініп, 
�зіні� Декларациясы жария-
лан�анына 30 жыл толды. 
Содан бері �о�амды�-саяси 
салада да ж�мыс тар ж�ргізіп 
келеміз. Бірінші кезекте елдегі 
жалдамалы ж�мысшыларды� 
���ы�тары мен м�дделерін 
�ор�аймыз. �азіргі та�да �а-
за�стан бойын ша к�сіпода�тар 
атынан �сыныл�ан 272 депутат 
бар. Барлы� облыс орталы�та-
рында «Е�бек» депутатты� 
топтары ��рылып, олар �леу-
меттік-е�бек �атынастарын 
реттеуге басымды� береді, я�ни 
�жымдарда�ы кикілжі�дер мен 
�леуметтік пакеттер алу ісіне 
дейінгі м�селелерді �арайды, 
�сіресе, �ауіпті жа�дайда, зиян-
ды ж�мыс орындарында немесе 
бюджеттік секторда істейтін 
ж�мысшыларды назар�а алады. 

Жергілікті �кілдікті орган-
дар де�гейінде шешілуі тиіс 
м�селелерді� бірі – бюджеттік 
мекемелер �ызметкерлері жа-
ла�ысыны� т�мендігі. М�селен, 
�азіргі та�да елде е� т�менгі 
жала�ы м�лшері – 85 мы� 
те�ге. Мектептегі еден жуушы-
ны� болмаса, медициналы� 
мекемедегі санитарканы� 
жала�ысы сондай. Осы ретте 

ауылда�ы адамны� �осым-
ша бау-ба�шасынан т�сетін 
аз�антай табысы болады, ал 
�алалы�тарда ондай м�мкіндік 
жо�, �иын жа�дайдан шы�у 
�шін олар �ызмет уа�ытынан 
тыс та ж�мыс істеуге м�жб�р 
болады.

Былтырдан бері Астана �а-
ласыны� Білім бас�армасыны� 
алдына �осал�ы техникалы� 
персоналды� жала�ысын к�теру 
м�селесін �ойып келемін, �рі 
б�л �ызметкерлер – кез келген 
�жымда е� �ор�алма�ан ма-
мандар. Сауы�тыру бойынша 
�осымша айлы�ты м��алімдер 

екі рет алса, б�л �ызметкерлер 
м�лдем алмайды. 

Одан �рі, ��рылыс компа-
ниялары �з к�сіпорындарында 
к�сіпода�тар ��ру�а �арсылы� 
білдірумен келеді, сол себепті 
к�сіпода� оларды� е�бек �ор�ау 
ж�не �ауіпсіздік м�селелеріне 
араласа алмайды. Б�л м�селе 
�азір к�н т�ртібінде т�р. �йт-
кені �аза�станда жыл сайын 
тек осы �ауіпсіздік техникасы 
ж�не е�бек �ор�ау талаптары-
ны� б�зылуымен байланысты 
200-ге жуы� адам к�з ж�мады. 

– Сіз ���ы�ты� т�ртіп, 
за�дылы� ж�не �о�аммен 

байланыс бойынша комиссия 
м�шесісіз. Осы ба�ытта �ан-
дай ж�мыстар ж�ргізілуде? 

– Ішкі саясат бойынша ж�-
мыс істейтін ���ы� �ор�ау 
органдарыны� ж�мысы, я�ни 
жастар, ішкі саясат, дін істері 
м�селелері, азаматты� �ор�а-
ныс жайы – бізді� назарда. 
Б�л ретте м�слихат ж�мысы 
ж�йелі т�рде ��рыл�ан. �ан-
дай да бір м�селені м�сли-
хатта �арау �шін алдымен 
оны т�ра�ты комиссия к�руі 
керек. О�ан дейін біз барлы� 
м�н-жайын осы м�селе бой-
ынша адамдарды� ортасына 

�зіміз барып аны�таймыз. 
Сол жерде с�растырып, б�рін 
білеміз. Депутаттарды� �рбір 
сауал, м�селе бойынша хаба-
ры болады. �рбір депутат�а 
бекітіліп берілген округтер, 
т�р�ын алаптар бар.

– �алада е� к�п м�селелер 
�ай салада? 

– Бірінші кезекте, инфра��-
рылым м�селесі е� �зекті. 
Былтыр �кімдікті� ар�асында 
3-сор�ы-с�ргі стансасын дер 
кезінде іске �осып, халы� содан 
сусыз �алмады. Жаз�ы мау-
сымда оны� де�гейін азайтты 
да, жазды� ортасына таман б�л 
м�селе шешімін тапты. Келесі 
кезе�ге дейін су м�селесінде 
�иынды� жо�. Дегенмен суды 
б�луге байланысты м�селелер 
туындады, нысандарды� б�рі 
бірдей б�л м�селені толы� 
шешпеді. 

Одан со� �леуметтік ж�не 
м�дени нысандар м�селесі 
де �ткір т�р. Балалар саны 
артып, мектептер жетпеуде. 
Медициналы� мекемелерде 
кадрлар жетіспейді, �сіресе 
орта персонал – медбикелер 
тапшы, оларды� к�бі жеке-
меншік �йымдар�а кетуде. 
Мемлекет оларды �ызметке 
тартып, т�ра�ты �стап �алуы 
�шін не істей алады? Оны� бір 
шешімі – жата�ханалар салу. 

Елорда көшелерімен келе жатқанда екі қабатты, қызыл түсті, туристік автобусты көзіміз 
шалып қалды. Астанада 2016 жылдан бері туристерге қаланы аралатып, ақылы қыз-
мет көрсететін бұл автобус биыл да көктемгі жұмыс маусымын бастады. «Astana Red 
Bus Tour» автобусының жалғыз көлік жүргізушісі Ерлан Есемсейітовті туристік бағдар 
бойынша бірінші аялдама, «Бәйтерек» монументі жанында тұрғанда кездестірдік. 
Оның айтуынша, биыл автобустың туристерді тасу қызметі сәуір айында басталды, 
енді жұмысы қалың қар түскенге дейін, яғни қарашаға дейін жалғасады. 

ТУРИСТІК АВТОБУС Ж�РГІЗУШІСІ

Та�ерте� 10.00-ден кешкі 20.00-
ге дейін туристер таситын Ерлан 
Есемсейітов �р ба�дары 2 са�атты� 
бір туристік сапар барысында елор-
дада�ы 4 к�рнекі нысанны� �асына 
15 минуттай аялдай отырып, к�н 
сайын к�лік айдайды. Барлы�ы 
к�ніне осындай 4 маршрут жасайды. 

– Маршрут осы «Б�йтеректен» 
басталады, бірінші аялдама «Оке-
нариум», екіншісі – «Хан Шатыр», 
�шіншісі – �лтты� музей, т�ртіншісі 

– �аза� елі ала�ы, сосын осы жерге 
�айтып келеміз. Алда�ы уа�ыт-
та «ЭКСПО» к�рмесін, Орталы� 
мешітті ж�не Салтанат �а�пасын, 
сонымен �атар «Есіл» кеме саяхаты 
стансасын �ос�алы жатыр. Сонда 
8 аялдама болады. Билет ба�асы – 
адам басына 6000 те�ге, 3 жас�а 
дейінгі балалар�а тегін, 3-14 жас 
аралы�ында�ы балалар�а, к�пбалалы 
аналар�а, зейнеткерлерге 50 пайыз 
же�ілдік ж�не к�пбалалы ананы� 
тек бір баласына а�ысыз �ызмет 
к�рсетіледі. Билеттер осы бірінші 
аялдамада�ы арнайы д��гіршекте 
сатылады. Туристік сапар ��ны биыл 

�ымбаттады. Сонды�тан болар к�біне 
б�л автобуспен шетелдік туристер 
саяхаттайды. �рі оларды� бізді 
та�дауда�ы басты себебі, автобуста 
�ала к�шелерімен келе жат�анда 
барлы� �имараттарды 8 тілде та-
ныстыратын аудиогид бар, – дейді 
автобус ж�ргізушісі. 

62 орынды� автобус іші �зірге 
толы� тола �оймайды. Жаз�а таман 
адам �арасы к�бейе т�седі. �азір е� 
к�п дегенде 40-45 адамдай мінеді. 

– �азіргі та�да ресейлік туристер 
�те к�п. К�рші елдегі жа�дай�а 
байланысты виза жасата алма�ан 
со�, �аза�стан�а келіп жасатуда. 

�ртке �арсы �ызмет туралы 
айтар болсам, 2023 жылы �рт 
бригадалары мен �ртке �арсы 
�ауіпсіздік инспекторлары 
�шін техника сатып алынды. 
Дегенмен алдымен халы�ты 
�рт �ауіпсіздігі жа�дайына 
д�рыс м�н бере �арап, бала-
ларына �арапайым ережелерді 
т�сіндіруі керек. 

– Астаналы�тар�а айтар 
�андай �сыныс, тілегі�із бар? 

– Бізді� �аламыз �азіргі 
та�да жеке к�ліктен бас тарту 
деген т�сінікті �р т�р�ын �зі 
��ынуы керек кезе�де т�р. 
�азір б�лкім �атты бай�ал-
майтын да шы�ар, алайда 2-3 
жылдан кейін �о�амды� к�лікте 
ж�ргеннен г�рі жеке к�лікпен 
�за� ж�ретінімізді ж�не оны� 
�ымбат�а т�сетінін т�сіне 
бастаймыз. Б�л жерде бізге 
климатты� жа�дайды есепке 
ала отырып �айта ба�алау 
�ажет болады. Та�ы бір айта-
рым – су мен электр жары�ын 
�немдеу жайы, б�ларды� б�рі 
�ткір м�селелер. 

Елордамыз �демі, таза, ��ып-
ты к�рінгенін �аласа�, астана-
лы�тар да со�ан �з �ле сін �осуы 
керек. «Таза �аза�стан» сия�ты 
экоакциялар бізді уа�ытша бол-
са да айналамыз�а �о�ыс тас-
тамау�а ша�ырады, сол бізді� 
�детімізге айналып, к�нделікті 
да�ды болып, м�дениеттілі-
гімізді� де�гейін к�рсетуі �а-
жет. Осы м�мкіндікті пайдалана 
отырып, �ала т�р�ындарына, 
ж�мыс берушілерге айтарым 
– к�сіпода� ешкімге арты� 
етпейді. Б�лкім онымен ж�мыс 
істеу �иындау шы�ар, біра� 
соны� �ызметімен со�ында 
б�рі де �тады. 

– Осынша ж�мысты� ара-
сынан жеке �мірге уа�ыт 
табасыз ба? 

– Бос уа�ытым к�п те емес, 
егер болып жатса бар уа�ы-
тымды отбасыма арнаймын. 
Кіші �лым бірінші сынып�а 
бар�алы жатыр, к�нде кеш-
ке сол баламмен бірге уа�ыт 
�ткіземін. Сондай с�ттерде 
бастауыш сынып м��алім-
деріні� �ажырлы е�бегіні� 
�аншалы�ты зор екенін, жа-
ла�ылары со�ан сай ма екен 
деп ойлаймын. Одан б�лек 
достарыммен кездесемін. Мен 
жас кезімнен к��ілді ж�не тап-
�ырлар клубыны� ойыншысы 
бол�анмын. �азір осы ба�ытта 
�андай шы�армашылы� жо-
балар іске �осу�а болатынын 
ойластырып ж�рміз. Себебі 
�ала т�р�ындары бос уа�ытын 
рухани жа�ынан да байыта 
отырып �ткізуі керек. Сатира 
ар�ылы жастарды да т�рбие-
леуге болады. Е� бастысы �р-
бірімізді� басты парызымыз 
– б�л �мірде адам боп �алу. 

Ба�тыг�л БУРБАЕВА
Райхан РАХМЕТОВА 

еңбек адамы

Олардан б�лек Италия, Малайзия, 
�ндістан елдеріні� азаматтары да 
келеді. Маусымнан бастап екінші 
�ріптесім ж�мыс�а шы�ады, сол кез-
де т�нгі 23.00-ге дейін �атынайтын 
боламыз. К�лікте то�азыт�ыш бар, 
к�н ысы�анда суды �зіміз беретін 
боламыз, су билет ��нына кіреді, 

алайда желдеткіш жо�, жазда �сіресе, 
екінші �абаты ысып кетеді, – дейді ол. 

Елорда�а А�мола Астана�а ауыс�ан 
жылы келген к�лік ж�ргізушісі �азір-
гі ж�мысы жанына жайлы, тыныш 
екенін айтады. Жала�ысы да салыс-
тырмалы т�рде біршама жо�ары. 

Райхан 
РАХМЕТОВА
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7САРАПТАМА

Астана қаласында экологияны, қоршаған ортаны қорғау мәселесі 
өте өзекті. Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев бұл мәселені 
үнемі назарда ұстайды. Биыл көктемде күллі ел аумағында өтіп 
жатқан «Таза Қазақстан» экология акциясына қатысып, елордадағы 
«Ұлытау» аллеясында жастармен бірлесіп тал еккен Президент: 
 «Қазақстанымыз таза болуы қажет. Лас елге қонақ ретінде, ин вестор 
ретінде ешкім келмейді. Бірақ ең алдымен Қазақстанның таза, көрікті 
болғаны біз үшін, яғни халық үшін керек» деп қадап айтты.

АУАНЫ НЕ ЛАСТАЙДЫ?

Астана �лемдегі ауасы лас-
тан�ан �алаларды� рейтингінде 
58-орында т
р. М
ндай м�ліметті 
д�ние ж�зіндегі ауасы лас �ала-
ларды� рейтингін жаса�ан World 
Air Quality мамандары жария 
етті. Жа�анды� рейтингте ауа 
тазалы�ы сапасыны� индексі 
(AQI) 6 санат�а б�лінген. Олар 
т�сі бойынша �алаларда�ы 
ауаны� ластануын ж�не оны� 
адам а�засына �серін к�рсетеді. 
Б
л рейтингте ауасы �те лас 
Бішкек 4-орында орналас�ан. 
Ташкентті� де к�рсеткіші м�з 
емес, 7-орында т
р. М�скеуге 
18-орын б
йырыпты. Астанада 
ауада�ы PM-2,5 
са� б�лшек-
теріні� концентрациясы бір 
текше метрге 124 микрограмды 
�
райды. Д�ниеж�зілік денсау-
лы� са�тау 
йымыны� норма-
лары бойынша б
л к�рсеткіш 
25 микрограмм де�гейінен 
аспауы керек.

�ткен жылы Экология ж�не 
таби�и ресурстар министрлігі 
2019-2023 жылдарда ауасы е� 
к�п ластан�ан еліміздегі �ала-
ларды� тізімін жарияла�аны 
м�лім. Эколог-мамандар со��ы 5 
жылды� ішінде (2019-2023 жж.) 
атмосфералы� ауаны� ластануы-
ны� т
ра�ты жо�ары де�гейі 
�ара�анды, Алматы, Астана, 
�скемен, Теміртау, Жез�аз�ан 
�алаларында бай�ал�анын 
ашы� айтты. «�азгидрометті�» 
мамандары жо�арыда атал�ан 
�алаларды� ауасы �андай улы 
заттармен жиі ластанатынын 
атап к�рсетті. М�селен, Астанада 
ауаны, негізінен, ластайтын 
заттар�а �ал�ыма б�лшек-
тер (ша�), РМ-2,5 �ал�ыма 
б�лшектері, РМ-10 �ал�ыма 
б�лшектері, к�кірт диоксиді, 
к�міртегі тоты�ы, азот диоксиді, 
азот тоты�ы жатады екен.

Экология ж�не таби�и ресурс-
тар министрлігіні� м�ліметі 
бойынша жыл сайын Астанада 
132,4 мы� тонна зиянды заттар 
ауа�а таралады. Соны� ішінде 
51 мы� тоннасы (38,5 пайызы) 
– жылу электр орталы�тарынан 
ауа�а таралатын зиянды заттар; 
47 мы� тоннасы (35,5 пайызы) 
– к�ліктерден б�лінетін зиянды 
заттар; 20 мы� тоннасы (15,1 
пайызы) – жекеменшік сек-
тордан б�лінетін заттар; 14,4 
мы� тоннасы (10,8 пайызы) – 
автономды� �азанды�тар мен 
к�сіпорындардан шы�атын 
заттар.

Сала мамандары Астана мен 
Алматыда авток�ліктен шы�атын 
шы�арындыларды� к�птігінен 
ауаны� ластанатынын жиі-жиі 
айтып ж�р. Экология ж�не 
таби�и ресурс тар министрлі-
гі Мемлекеттік экологиялы� 
ба�ылау бас�армасыны� бас 
сарапшысы Алмас Ыс�а�ов 
елордада�ы ресми тіркелген 
авток�ліктерді� 50 пайызы 
пайдалан�анына 10 жылдан 
ас�анын, б
л жа�дай да ауаны� 
ластануына �келіп отыр�анын 
айтады.

«Астана �аласы �кімдігінен 
алын�ан а�парат�а с�йкес, 
елордада 320 мы� авток�лік 
(287,5 мы� же�іл авток�лік, 
23,5 мы� ж�к к�лігі, 6,8 мы� 
автобус) тіркелген. Соны� 50 
пайызы – пайдалан�анына 10 
жылдан ас�ан к�ліктер. Жалпы 
�ала бойынша Еуро-4 ж�не 
Еуро-5 стандартына с�йкес 
келетін авток�ліктерді� саны 
90 мы�нан аспайды (б
л – тір-
келген авток�лік �
ралдары 
жалпы саныны� 28 пайызы)» 
дейді ол.

Б�гінге дейін �алалы� �кімдік 
коммуналды� к�сіпорындарды� 
854 авток�лік �
ралын газ�а 
к�шірді. Сондай-а� ресми такси 
�ызметіні� 250 авток�лігі бала-
малы жанармай т�ріне ауысты. 
�алада�ы автобус ба�дарларын-
да 661 автобус жолаушылар�а 
�ызмет етеді, соны� ішінде 
100 электробус бар. Ал �ал�ан 
561 к�лік Еуро-5 экологиялы� 

�ауіпсіздік стандартына с�йкес 
келеді. Осылайша, Астана �а-
ласыны� �кімдігі к�ліктерді� 
ауа�а зиянды заттар тарату 
жа�дайын т�мендетуге ба�ыт-
тал�ан іс-шараларды ж�йелі 
т�рде ж�зеге асыруда. Алайда 
ауаны� сапасын жа�сарту�а 
б
л азды� етіп отыр.

ТАЗАРТУ ЖОЛЫ
�АНДАЙ?

Жергілікті �
зырлы орган-
дар 2020-2026 жылдар�а ар-
нал�ан Астана �аласында�ы 
экологиялы� ахуалды жа�сарту 
ж�ніндегі Жол картасын жасап, 
іске асыруда. Сол �
жатта е� 
алдымен �алада к�мір жа�атын 
жылу-электр орталы�тарыны� 
ауа�а шы�арындылары к�лемін 
азайту�а �сер ететін іс-шаралар 
аны� жазыл�ан.

Жо�арыда біз ауа�а шы�а-
рылатын зиянды заттарды� 51 
мы� тоннасы (38,5 пайызы) 
жылу-электр орталы�тарынан 
ауа�а таралатынын айтты�. Енді 
осы�ан келейік. �атты отын, 
соны� ішінде к�мір жа�у – ауа-
ны ластайтын факторды� бірі. 
Б
л м�селені шешуді� бір �ана 
жолы бар, ол – к�мір жа�удан 
бас тартып, �алада�ы барлы� 
жылу-электр орталы�тарын 
газ�а к�шіру. Биыл 27 а�панда 
�кімет �йінде �ткен баспас�з 
м�слихатында Астана �кімі 
Же�іс �асымбек журналистерді� 
осы м�селеге �атысты с
ра�ына 
жауап берді.

«Астанада газ�а к�шіру �дерісі 
толы� к�шімен ж�ргізіліп жатыр. 
Атмосфераны ластайтын негізгі 
екі фактор – авток�ліктерден 
б�лінетін зиянды заттар мен 
к�мір жа�у. Екі м�селе бойын-
ша біз ж�йелі ж
мыс ж�ргізіп 
отырмыз. �сіресе жекеменшік 

секторды газ�а к�шіруге к�ш 
салып, ауаны ластау де�гейін 
т�мендеткіміз келеді. Мысалы, 
2023 жылы «�ркер», «Ш
бар» 
ж�не «Пригородный» т
р�ын 
�й алаптарына газ �
бырлары 
тартылды» деп т�сіндірді м�се-
лені� м�нісін �кім.

Оны� айтуынша, м
ндай на�-
ты іс-шаралар «К�ктал» ж�не 
«Лесозавод» аудандарында да 
�ол�а алын�ан.

«Біз б
л ба�ытта бір орында 
т
р маймыз, �аланы� аудандарын 

газ�а к�шіруді жал�астырамыз. 
�азірге дейін к�мір жа�ып, �йін 
жылытып отыр�ан т
р�ын �й 
айма�тарына газ �
быры желісін 
тартуды жоспарлап �ойды�. 
�ткен жылы �аланы жылумен 
�амтамасыз ететін �ш жа�а 
нысанны� �
рылысын ая�та-
ды�. Жылу беретін б
л ж�йелер 
тек �ана газбен ж
мыс істейді, 
я�ни бір жа�ынан б
л �ауіпсіз, 
екінші жа�ынан экологиялы� 
таза. Б
л ба�ытта�ы ж
мыстар�а 
№3 жылу-электр орталы�ы, 

2 газ жылу станциялары, №1 
жылу-электр орталы�ын таби�и 
газ�а к�шіру жатады» деді Же�іс 
�асымбек.

Ресми м�ліметке с�йенсек, 
б�гінге дейін �алада�ы жылу- 
электр орталы�тарын газ�а 
к�шіруге �атысты мынадай 
ж
мыс ат�арыл�ан: біріншіден, 
№1, 2 жылу-электр орталы�та-
рында газ �
бырын салу ж
мысы 
ая�тал�ан, соны� ішінде осы екі 
нысанда�ы 16 су жылытатын 
�азанды�тар газ�а к�шірілген; 
екіншіден, №2 жылу-электр 
орталы�ында�ы энерго�азан-
ды�тар�а тиімділігі �те жо�ары 
электрс�згіштер орнатыл�ан. 
Міне, жо�арыда айтыл�ан ж
-
мыстарды� н�тижесінде №1 
жылу-электр орталы�ынан ауа�а 
таралатын шы�арындыларды� 
к�лемі 5,3 мы� тоннадан 3,3 
мы� тонна�а дейін азайды. Ал 
№2 жылу-электр орталы�ынан 
ауа�а таралатын шы�арындылар 
к�лемі 50,1 мы� тоннадан 45,03 
мы� тонна�а дейін кеміген.

Жекеменшік секторды газ�а 
к�шіру жоспары бойынша ж
-
мыс 3 кезе�ге б�лінген. 2022 
жылы елорданы газдандыруды� 
1-кезе�і мен 2-кезе�і ая�талды. 
Соны� н�тижесінде 200 мы��а 
жуы� адам, атап айт�анда, 14 
мы�нан 29763 жер �й таби�и 
газ�а �ол жеткізді. Сондай-а� 
13 автономды� �азанды� газ�а 
�осылды. Ал газдандыруды� 
2-кезегі мен 3-кезегін 2025 
жыл�а дейін бітіру жоспарлан-
�ан. �азіргі кезде «К�ктал-1», 
«К�ктал-2», «Агро�алашы�», 
«Теміржолшылар», «Приго-
родный», «О�т�стік-шы�ыс», 
«К�йгенжар», «Мичурин», «Ин-
тернациональный» т
р�ын 
алаптарыны�, сондай-а� По-
танин-М�скеу, Н
рбесік, А�-
бидай, �аза� ауылы к�шелері 
т
р�ындарыны� газ �
бырына 
�осылу�а м�мкіндігі бар. Алай-
да кейбір т
р�ындар к�гілдір 
отынды т
тыну�а �
лы�ты емес. 
�йткені газ �
бырына жал�а-
ну�а 700-900 мы� те�ге т�лей 
алмайтындар да бар.

ПРЕЗИДЕНТ ТАПСЫРДЫ, 
�КІМ ОРЫНДАДЫ

Елорданы� ауасын тазар-
туды� та�ы бір жолы бар, ол 
– жасыл желекті к�бейту. Мем-
лекет басшысы �асым-Жомарт 
То�аев елорданы дамыту м�се-
лелері ж�ніндегі ке�есте �ала-
ны к�галдандыру�а �атысты 
бір�атар сын-ескерту айт�ан 
еді. «Астана да жасыл �ала�а 
айналуы керек. Бейбітшілік 
ж�не келісім сарайынан жа�а 
вокзал�а дейін созылып жат�ан 
елорданы� стратегиялы� осі 
�лкен �рі жайлы, жасыл желекті 
саяба��а айналу�а тиіс. Оны� 
ма�айында�ы к�шелер мен 
аулаларды� б�рін тиісті де�-
гейде абаттандыру керек» деді 
Президент. Елорданы жаппай 
к�галдандыру зор ма�ыз�а ие 
екенін айт�ан Мемлекет бас-
шысы: «�аланы к�галдандыру 
�лкен ма�ыз�а ие, Астанада 
б
л салада проблемалар бар. 
Тіпті М��гілік ел да��ылында 
жасыл желек жетіспейтіндік-
тен, бас�а к�шелер туралы не 
айту�а болады?! Маусымды� 
�сімдіктерді отыр�ызу т�жіри-
бесінен алша�тап, к�пжылды� 
�сімдіктерді белсенді отыр�ызу 
керек. Б
л ретте елорданы� �а-
тал климатын ескеру, �ылыми 
�о�амдасты�ты� �леуетін ж�не 
�здік �лемдік т�жірибені ж
-
мылдыру ма�ызды» деді на�ты 
мысал келтіріп.

Президентті� тапсырма-
сына с�йкес, �азір елордада 
к�галдандыру мен абаттандыру 
ж
мысы �ар�ынды ж�ргізілуде. 
�алалы� �кімдік биыл 1,1 млн 
жасыл желек отыр�ызуды, 170 
аула мен �о�амды� ке�істікті 
абаттандыруды жоспар�а ен-
гізген. «Таза �аза�стан. Аста-
на – тазалы� пен т�ртіпті� 
�лгісі» атты ау�ымды экология 
акция сынан кейін �ала �кімі 
Же�іс �асымбек Президент 
тапсыр масына �атысты мынадай 
а�паратты жария етті: «�ткен 

жылы елорданы к�галдандыру 
жар�ысы �абылданды, онда 
3 жыл ішінде отыр�ызыл�ан 
к�шеттерге кепілдік міндетте-
мелері, сондай-а� ірі а�аштар 
мен к�пжылды� �сімдіктер 
отыр�ызу�а басымды� беру 
м�селесі к�зделген. �аланы� 
барлы� ауданында абаттандыру 
ж�не к�галдандыру ж
мысы 
ж�ргізіледі».

�аланы к�галдандыру�а �а-
тысты 22 с�уірдегі �леуметтік 
желідегі жарияла�ан жазбасында 
�кім �лытау аллеясы, М��гілік 
ел, Т�уелсіздік да��ылдарында 
ау�ымды де�гейде абаттанды-
ру мен к�галдандыру ж
мысы 
ж�ргізілетінін айтты. Сондай-а� 
�аза� елі ала�ы, Мы�жылды� 
аллеясы, Т.Ж�ргенов аллея-
сында�ы г�лзар, «Керуен» сау-
да-сатты� ж�не ойын-сауы� 
орталы�ы жанында�ы г�лзар 
да абаттандырылатыны м�лім 
болды.

«Т.Ж�ргенов к�шесінде (Алма-
ты ауданы) жасыл желекжол аша-
мыз. Б
л к�ше – ша�ын ауданны� 
басты к�шелеріні� бірі. К�ше 
ашыл�ан с�ттен бастап 9 жыл 
ішінде жаяу ж�ргіншілер тротуар-
ларыны� т�семдеріне ж�ндеу 
ж�ргізілмеген. Осы�ан байла-
нысты учаскелерді� к�пшілігі 
ескіріп �ал�ан. Сондай-а� к�-
галдандыру ж�ргізілмеген �рі 
к�ше жары�ы орнатылма�ан. 
Осы�ан байланысты Т.Ж�ргенов 
к�шесіндегі жаяу ж�ргіншілер 
ке�істігін ау�ымды абаттанды-
ру�а кірістік. Оны� барысында 
кедергісіз орта �
рылып, бос 
уа�ытты тиімді �ткізуге арнал�ан 
орындар ашылады, сол сия�ты 
к�галдандыру, жары�тандыру 
ж�не т. б. ж�ргізіледі. Т.Ж�ргенов 
к�шесін (Айнак�л к�шесінен 
Ж.Н�жімеденов к�шесіне дейін) 
абаттандыру ж
мысы �азірді� 
�зінде басталып кетті. М
нда 6 
мы�нан астам а�аш пен 44 мы� 
б
та отыр�ызу жоспарланып 
отыр» деді Ж.�асымбек.

�ала басшысы Мы�жылды� 
аллеясында 70 мы� шаршы 
метр аума�ты абаттандыру 
ж
мысы ж�ріп жат�анын м�лім 
етті. «Жа�алау» т
р�ын �й ке-
шенін абаттандыру аясында 18 
гектар аума�ты абаттандыру 
жоспарлан�ан.

«Ескі вокзал мен о�ан ір-
гелес Гете ж�не Біржан сал 
к�шелеріні� аума�ын; А�б
ла� 
жа�алауы, Президенттік сая-
ба�, «Бейбітшілік пен келісім» 
саяба�ы ж�не т. б. кіретін Есіл 
�зеніні� бойында�ы саяба� 
кластерін абаттандырамыз» 
деді �ала �кімі.

�
РЫЛЫС САЛУШЫЛАР�А
�ОСЫМША МІНДЕТ

Елорданы дамыту ж�ніндегі 
ке�есте �асым-Жомарт То�аев 
к�галдандыру �
рылыс �ар�ы-
нына с�йкес ж�ргізілуі керегін 
�адап айтты.

«Негізінде, Торонтода, Оттава-
да климатты� айма� Астанамен 
с�йкес келеді. Олар – жарасым-
ды к�рінетін жасыл �алалар. 
Канада т�жірибесін пайдалану 
керек. Б
�ан �
рылысшылар-
ды� �зін белсенді т�рде тарту 
керек. Мысалы, Хельсинки-
де �
рылысшыларды іргелес 
аума�тарды к�галдандыру�а 
міндеттейді. Д�л осы т�жіри-
бені біз де �олдануымыз керек. 
Я�ни �
рылысшы �
рылыс 
ала�ына те� жер учаскесін к�-
галдандыру�а міндетті. М
ндай 
т�сіл жа�сы ж
мыс істейді» деді 
Мемлекет басшысы.

Осы�ан орай, Астана �кімдігі 
де �
рылыс компанияларына 
салын�ан т
р�ын �йлерді� ау-
ласын абаттандыру мен к�гал-
дандыруды міндеттейтін талап-
тар енгізді. Б
л туралы негізгі 
�
рылыс компанияларыны� 
�кілдерімен �ткен кездесуде 
Же�іс �асымбек: «�
рылыс 
компаниялары тек �з пайдасын 
�ана емес, сатып алушылары-
ны� да ы��айлылы�ын ойлауы 
керек. Сондай-а� �здері сал�ан 
т
р�ын �й кешеніні� аума�ын 
абаттандырып, к�галдандыруы 
�ажет» деп т�сіндірді.

Төлен 
ТІЛЕУБАЙ

АСТАНАНЫҢ 
АУАСЫ ҚАЛАЙ 
ТАЗАРАДЫ?

ТОННА ЗИЯНДЫ ЗАТТАР 
ЖЫЛ САЙЫН АСТАНАДА 
АУАҒА ТАРАЛАДЫ

132 400

СОНЫҢ ІШІНДЕ:

51 000 тоннасы (38,5 %) – жылу-электр 
                                                 орталықтарынан; 
47 000 тоннасы (35,5 %) – көліктерден; 
20 000 тоннасы (15,1 %) – жекеменшік сектордан; 
14 400 тоннасы (10,8 %) – автономдық 
қазандықтар мен кәсіпорындардан 
шығатын заттар

2022 жылы елорданы газдандырудың 
1-кезеңі мен 2-кезеңі аяқталды. 
Соның нәтижесінде 200 000-ға
жуық адам, 
14 мыңнан 29763 жер үй табиғи 
газға қол жеткізді. 
13 автономдық қазандық газға қосылды. 
Биыл 1,1 млн жасыл желек 
отырғызу жоспарланған

the-village-kz
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Жастар – қоғамның қозғаушы 
күші, еліміздің ертеңі. Оларға 
жан-жақты қолдау көрсету – 
мемлекет міндеттерінің басым 
бағытының бірі.

БАСПАНАҒА 
МҰҚТАЖ 
ЖАСТАР КӨП

лдегі о�и�аларды� бел ортасын-
да жастар жр. Елімізде орын 
ал�ан т	тенше жа�дайларда 
т	бе к	рсететін де жастар, 
�олдаушылар да жастар. Ал 

бізде �кімет тарапынан олар�а тиісті де�гейде 
к	�іл б	лініп жатыр ма? Е� басты �ажеттілік 
– баспана м�селесі шешімін таппай отыр.

Жыры басылма�ан жастар�а берілген жал-
дамалы п�тер жайында Роман Васильевичке 
Скляр�а депутатты� сауал жолда�анмын. 
«Жастарды т�р�ын ймен �амтамасыз ету 
м�селесі �кіметті� ба�ылауында» деп �ыс�а 
�айыр�ан. Жастарды� талап-тілегін на�ты 
шешім мен �рекет жасайды деген ниетпен 
м�селені �айта �оз�ап отырмын.

2019 жылдан бері Астана, Алматы, Шымкент 
�алаларында жалдамалы п�терге орны��ан 
жастарды� саны 10000-�а жуы�тады. 2019 
жылы баспана ал�ан жастарды� баспананы 
босатуына аз уа�ыт �алды. Бгінде мега-
полистердегі жастарды� далада �алу �аупі 
жо�ары. Та�ы бір �осарым, 	ткен жылы 
берілуі керек бол�ан п�терлер Алматы �а-
ласыны� жастарына �лі берілмеді. На�ты 
тізім, н�тиже шы�пады.

Жалдамалы п�тер ал�ан жастарды� �аржы 
жинап, 	з баспанасын ала алмауды� 	зін-
дік себебі бар. 2019 жылдан бері инфляция 
де�гейі шары�тап, й ба�асы жылдан-жыл�а 
	сті. Осыдан 5 жыл б�рын республика бо-
йынша п�терді� орташа шаршы метрі 200 
мы� те�ге болса, �азір 400 мы� те�геге 
жуы�тады. Я�ни 2 есе 	сті. Шынды��а тура 
�араса�, баспана�а �аржы жинаудан г	рі 
�ымбатшылы� �ыспа��а алып, кнк	ріс 
м�селесі алды��ы орын�а шы�ты. Б�л – бір. 
Екіншіден, елде жастар�а арнал�ан тиімді 
мемлекеттік ба�дарлама жо�. Елде тиімді 
ба�дарламаны� жо�ынан жастар баспана 
алу шін шетел асып ж�мыс істеуге м�жбр. 
Келмей, сол жа�та �ал�аны �аншама. Б�л 
елімізде дарынды, талантты жастарды� 
 азаюына алып келуде. �шіншіден, жалда-
малы п�тер ал�ан жастар 	зге мемлекеттік 
ба�дарламалар мен й кезегінде т�ру мм-
кіндігінен айырыл�ан. А�шасын жинап, 
тйіп отыр�ан жастар бас�а ба�дарлама�а 
�атыса алмаса �алай баспаналы болма�?!

«Біз �арапайым е�бек адамына ��р-
мет к	рсетуіміз керек» деп Президентіміз 
 �асым-Жомарт Кемел�лы айт�андай, е�бек 
адамыны� негізгі бастауы осы ж�мысшы 
жастар емес пе?! Ж�мысшы жастар�а �олдау 
к	рсетсек, осындай азаматтар ерте� елімізді� 
дамуына зор лес �осады.

Осы айтыл�ан факторларды ескере оты-
рып, жастарды� тиімді баспана алуына 
жа�дай жасау ж�не кемі 10 пайыз бастап�ы 
жарнамен 	здері т�рып жат�ан баспанасын 
сатып алу�а ммкіндік беру м�селесі шешімін 
тапса екен деймін. Пайыз м	лшерлемесі де 
5 пайыздан аспауы тиіс немесе жалдамалы 
п�терде т�ру мерзімін �зарту керек.

Д�улет М��АЕВ, 
М�жіліс депутаты

Е
�НЕМДЕСЕ� – 
�ЙЛІ БОЛАСЫ�

�кімет биыл наурыз айынан 
бастап «Отбасы банк» ар�ылы 
�осымша «Отау» атты жа�а 
т�р�ын й ба�дарламасын іске 
�осты. Атал�ан бастама 35 
жас�а дейінгі азаматтарды� йлі 
болу�а деген мітін ны�айтып, 
о�ан 30 с�уірге дейін 20 мы��а 
тарта 	тініш �абылдан�ан. Осы 
орайда «Отбасы банк» бас�арма 
т	ра�асы Л�ззат Ибрагимованы� 
айтуынша, елімізді� т�р�ын 
й нары�ында�ы жа�дай �азір 
�лде�айда жа�сара тскен к	рі-
неді. �ткен жылы �аза�станда 
17,5 млн шаршы метр т�р�ын 
й салынып, 157 мы� п�тер 
пайдалану�а берілген.

Елордада ��рылыс �ар�ын-
ды жруде. Тек 2024 жылды� 
�а�тарынан бері �ана 480 мы� 
шаршы метр т�р�ын й �имара-
ты т�р�ызылды. Мамандарды� 
айтуынша, б�л 2023 жылды� 
осы кезе�імен салыстыр�анда 
3 пайыз�а к	п к	рінеді. Со�ан 
с�йкес с�раныс та артып отыр. 
2023 жылы �аза�станда сату- 
сатып алу ба�ытында шамамен 
370 мы� м�міле жасалса, айына 
25-30 адам баспана алу�а 	тініш 
берген �рі оларды� 85-90 пайызы 
баспанасын ипотека ар�ылы 
алыпты. Осы�ан орай, 	ткен 
жылы елімізде тек «Отбасы 
банктен» �ана 112 мы� ипотека 
займы р�сімделген.

Кейінгі жылдары жас отба-
сыларды �олдау шін ипотека 
�арызыны� пайызы 17-ден 9 
пайыз�а т	мендеді. Бастап�ы 
жарна – 20 пайыз. Енді, міне, 
ша�ыра� к	терген жастарды 
�осымша �олдау ма�сатында 
«Отау» т�р�ын й ба�дарламасы 
іске �осылып отыр.

Астана �аласыны� т�р�ы-
ны Жандар М�рат�лы – осы 
ба�дарлама ар�ылы й алу�а 
міттіні� бірі.

«Біз отбасымызбен б�л бас-
таманы к	птен бері зерттеп 
келеміз. Ал�ашында оны ел 
арасында «9-20-25» деп атады. 
�азір азда�ан 	згеріс енгізіп, 
«Отау» ба�дарламасы деп ха-
лы��а �айтадан �сынып отыр. 
К	бі оны баспаналы болуды� 
е� тиімді жолы деп санайтын 
сия�ты. �йткені, �сіресе жастар-
ды� арасында, о�ан бгінде 
с�раныс артып отыр�аны аны� 
бай�алады. К	пшілікке белгілі, 
б��ан дейін бізде «Ша�ыра�», 
«Ба�ытты отбасы», та�ы бас�а 
же�ілдетілген ипотека ба�дар-
ламалары ж�мыс істеп келді. 
Біра� «Отбасы банк» А� ар�ылы 

Таңатар 
ТӨЛЕУҒАЛИЕВ

берілетін «Отауды�» бастап�ы 
жар насы да, пайыз м	лшерлемесі 
де к	�ілге �онымды к	рінді. 
«Тарта жесе� тай �алар» деген 
�ой. �рине, отбасы бюджетін 
немдей отырып, біз осы ба�дар-
ламаны �олдап, о�ан �атысу шін 
	тініш бердік» деді ол.

��ПТАРЛЫ�, БІРА�...

«Отау» т�р�ын й ба�дар-
ламасыны� бас�а айма�тар�а 
�ара�анда Астана мен Алматы 
�аласы шін бір арты�шылы�ы 
сол, облыстарда�ы тілек білдіруші 
жастар�а берілетін а�ша к	лемі 
18 миллион болса, елімізді� 2 
ірі мегаполисіні� жастары шін 
30 миллион те�ге беріледі. Осы 
негізде «Отбасы банк» жыл сайын 
150 млрд те�ге б	летін к	рінеді.

Ба�дарлама�а 30 с�уірге дейін 
Baspana Market (otbasybank.kz) 
порталы ар�ылы 18-63 жас ара-
лы�ында�ы 20 мы��а тарта 
азамат 	тініш берген. Е� басты 
шарт – міткер атал�ан банктен 
жыл жарым уа�ыт б�рын жина� 
шотын ашып, о�ан кем дегенде 
1 миллион те�ге а�ша салуы 
�ажет. �рі 	з атында жылжы-
майтын млкі болмауы тиіс. Б�л 
жерде с�биі бар жас отбасылар-
ды� бас�алар�а �ара�анда балл 
жинауда ммкіншілігі жо�ары. 
Дегенмен �леуметтік желіден осы 

Таңатар 
ТӨЛЕУҒАЛИЕВ

берілетін «Отауды�» бастап�ы 
жар насы да, пайыз м	лшерлемесі 

«ОТАУ»
СЕНІМДІ
АҚТАЙ МА?
Астана қаласында 2020-2023 жылдар ара-
лығында 2380 жас отбасы 3 жылдан 5 жылға 
дейін жалға берілетін пәтерге ие болып, үлкен 
қуаныш қа бөленді. Бұл – шаңырақ көтерген 
жастар аяғынан тік тұрып кеткенше «7-20-25», 
«Отбасы банк», «Бәйтерек» мемлекеттік бағдар-
ламалары арқылы беріліп отырған жеңілдіктер. 
Айына 12-15 мың теңге төлеп, осы жалдамалы 
пәтерде тұратындар болашақта өзіне баспана 
алуы үшін қаражат жинауы қажет. Қазіргідей 
қымбатшылық қос бүйірден қысып тұрған заман-
да оған көпшілігінің шамасы жете ме?

«Отау» т�р�ын й ба�дарлама-
сына �атысты кейбір пікірлерді 
де о�ып �алды�. Ол, негізінен, 
айма�тарда т�ратын жастарды� 
�сынысы мен ой-т�жырымы.

– Ба�дарлама 9 пайызбен 19 
жыл�а беріледі. Оны ��птарлы� 
делік. Алайда «Отбасы банк» 
18 млн те�геге дейінгі соманы 
баспана сомасыны� 20 пайы-
зын бастап�ы жарна ретінде 
аудар�ан кезде �ана береді. 
�азір барлы� жерде т�р�ын й 
��ны 	сіп кетті. 25-30 мил лион 
те�геден арзан екі б	лмелі 
п�тер табу �иын. Сонды�тан 
�ал�ан соманы �ркім 	з �ал-
тасынан т	леуіне тура келеді. 
Б�л жа�а �ана с�билі болып, 
	мірге енді �ана �адам басып 
жат�ан к	птеген жас отбасына 
�иынды� келтірері с	зсіз, – дейді 
Павлодар �аласыны� т�р�ыны 
Ерсейіт �біл�лы.

Кентаулы� Рысбек Сатыбалды 
	зіне осы ба�дарламада�ы «п�-
терді тек пайдалану�а берілген 
немесе т�р�ын й-коммуналды� 
компаниясыны� кепілдігімен 
салынып жат�ан ��рылыстан 
Baspana Marke (otbasybank.
kz) порталы ар�ылы сатып 
алу�а болады» деген шартты� 
�намайтынын айтады. «Ма�ан 
б	лінген ипотека�а стіне �аржы 
�осып алатын бол�ан со� кез 
келген �аладан 	зім �ала�ан йді 

алатындай ммкіндік ту�ызбай 
ма?» дейді ол.

Т�ЙТКІЛДІ� Т�ЙІНІ 
ТАБЫЛСА...

Бас �алада кейінгі кезде жас-
тар�а тйткілді м�селе болып 
т�р�ан жайды� бірі – 2019 жылы 
«Астаналы�» базарыны� жа-
нынан арнайы салынып, ж�-
мысшы жастар�а жал�а берілген 
п�терлер болып т�р. 5 жыл�а 
дейін же�ілдікпен ал�ан осы 
ша�ын б	лмелердегі жас отба-
сылар �азір 	мірге алды 2-3, 
со�ы 1 баладан �келіп, орны�ып 
�алды. О баста «баспана алу�а 
�аржы жинау ма�сатында» деп 
лкен мітпен алын�анмен, сол 
жастарды� басым к	пшілігі 
�азір жеткілікті �аржы жинай 
алма�анын айтып, М�жіліс депу-
таттары мен �кіметке базынасын 
жеткізе бастады. Осы жайды� 
к	терілгеніне 7-8 ай уа�ыт 	тсе 
де, ��зырлы органдар тарапынан 
еш�андай жауап бол�ан жо�. Тек 
жа�ында �ана «Отбасы банк» 
басшысы Л�ззат Ибрагимова 
же�ілдетілген ба�дарламамен 
жалдамалы п�терде т�рып жат�ан 
жастарды� да «Отау» т�р�ын й 
ба�дарламасы ар�ылы баспана-
лы болу�а толы� ммкіндігі бар 
екенін айтты.

– Банк м�ліметі бойынша біз-
де �азір депозитке кем дегенде 
1 миллион те�ге жинау мерзімі 
18 айдан ас�ан 310000-�а тарта 
салымшы бар. Соларды� �ата-
рына орташа ба�ада�ы п�тер 
��ныны� 20 пайызын жина�ан 
кез келген клиент міткер бола 
алады, – деді ол.

Та�ы бір айта кетерлігі, жа�а 
салын�ан йлерде п�терлер 
ал�аш�ы �рленген кйінде тапсы-
рылады. Сонды�тан оны� ж	н-
деу ж�мысына иесі 40 пайыз�а 
дейін т�тынушы кредитін алып 
жрді. Б�л �осымша �иынды� 
ту�ызатын. Болаша�та м�н-
дай �олайсызды� болдырмау 
шін «Отбасы банк» й ал�ан 
	з клиенттеріне кредитіні� 30 
пайызын ж	ндеу ж�мысына ж�м-
сау�а р��сат беріп отыр. Ендігі 
жерде Baspana Market ар�ылы 
«Отбасы банктен» алын�ан 
п�терлер т�тынушылар�а таза, 
толы� ж	нделген, дайын кйінде 
тапсырылады.

Астана �аласында да, еліміз 
бойынша да т�р�ын й ��рылы-
сы �азір �айтадан �ар�ын ала 
бастады. Тек елорданы� 	зінде 
600 мы��а тарта жас отбасы й 
кезегінде т�рса, «Отбасы банк» 
ар�ылы же�ілдетілген «Отау», 
«Наурыз» т�р�ын й ба�дарлама-
лары оларды� тезірек баспаналы 
болуына септігін тигізер деген 
сенім мол.

жас отбасы Астанада 
2020-2023 жылдар 
аралығында 
3 жылдан 5 жылға 
дейін жалға берілетін 
пәтерлерге ие болған

2380

өткен жылы Қазақстанда осынша 
 шаршы метр тұрғын үй салынып, 
157 мың пәтер пайдалануға берілген

17,5
млн шаршы метр

алғашқы 
жарна 20% пайыз мөл-

шерлемесі9% жыл19
«ОТАУ» БАҒДАРЛАМАСЫНЫҢ ШАРТЫ:

Алматы мен Астана 
үшін (теңге) беріледі

30 000 000 
облыстардағы 

берілетін ақша көлемі

18 000 000 
Алматы мен Астана 
үшін (теңге) беріледі

облыстардағы 
берілетін ақша көлемі
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БІЗ КӨРГЕН САРАЙШЫҚ

Әрине, Президенттің «Құрыл-
тайдың әр аймақта өтуі сол 
өңірдің дамуына серпін береді» 
деген сөзі өте орынды. Елдік 
мәселелер талқыланатын ке-
лелі кеңестің қазақ хандығы-
ның алғашқы ордасы тігілген 
өңірде өтуінің де мән-маңызы 
бөлек еді. Бірақ Президент осы 
мәселені ойлап, орынды дұрыс 
таңдағанымен, Атырау облысы 
жұмысты дұрыс орналастыра 
алмады ма, жоқ әлде басқа себеп 
болды ма, кім білсін, ұлы жиын 
Сарайшықта емес, Атыраудың 
өзінде өтті. «Оның да бір себебі 
бар шығар» деп өзімізді жұбатқа-
нымызбен, сол келелі кеңеске 
барған Президенттен тартып, 
қатардағы қонақтардың іргесі 
Атырау қаласына тиіп тұрған 
қасиетті көне қалаға мойын 
бұрмағанына қатты қынжылға-
нымызды қайдан жасырайық. 
Өйткені Президент Сарайшыққа 
барып, жағдайды өз көзімен көр-
се, облыс әкіміне және қатысты 
министрліктерге тапсырмалар 
берсе, жұтап тұрған Сарайшыққа 
бір себі тиер еді деп үміттендік. 
Сөйтсек, Сарайшықтың халі 
Ұлттық құрылтайды өткізбек 
түгіл, Президенттің бір келіп 
қарап кетуіне тұрарлық дең-
гейде емес екен. Атап айтқанда, 
атағы X ғасырдан астам уақыт 
ауыздан түспей келген қастерлі 
қала қайыршының жұртындай 
жұтап жатыр. Жаңадан салынған 
қақпасынан басқа көне жұртта 
көзге түсер ештеңе жоқ. Жаңа-
дан төселген асфальт ай өтпей 
ойлы-шұңқыр болып, бұзылып 
кеткен. «Сасқан үйрек артымен 
сүңгиді» дегендей,  «Президент 
келеді» деген хабар шыққанда 
асығып-үсігіп, бос топырақты 
шыңдамай бетіне асфальт төсей 
салғаны көрініп тұр. «Көз бояуға 
кеткен қайран ақша» дерсің.

Онан да сорақысы қала жұр-
тына жапсарлас отырған ауыл 
тұрғындары Жайық суы асып кете 
ме деген қауіппен көне жұрттың 
қоршауын бұзып, техникамен 
топырақ төгіп, биіктігі 2 метрге 
таяу бөген жасаған. Кейін оны 
тазалаудың өзі үлкен жұмыс 
екенін былай қойғанда, қоршауы 
алынғаннан кейін археологиялық 
қазба жасаған аумаққа мал кіріп, 
ешкі ойнақтап, сиыр жапалап, 
әбден тоздырған. Біз барған кезде 
де көне жұртта бір топ ешкі, біраз 
сиыр жатыр. Бар есіл-дерті тасқын 
судан сақтануға ауған жұрттың 
оған қарайтын түрі жоқ. 

СӘНІ КЕЛІСКЕН 
САРАЙШЫҚ ЕДІ

Сарайшық – Алтын Орда 
дәуіріндегі маңызды діни, саяси- 

ліміздің Арқа өңірі ылға-
лы аздау аймаққа жата-
ды. Көп түссе жылына 
300-320 мм ылғал, ал 
кей жылдары 250-260 

мм-дің маңайында түседі. Осы ылғал-
дың 55-60%-ы күз, қыс айларында 
қар болып түседі.

Жаңбыр ретінде түсетіні 40-45% 
болады. Ол ылғал көп берекемізді 
алмайды, керісінше асыға күтіп, жау-
ған жаңбыр қуантады. Көп жылдық 
ғылыми-зерттеу, бақылаулардың арқа-
сында ауыл шаруашылығы мамандары 
ылғалдың қай уақытта, қанша түсетінін 
орта есептеп жазып біліп, соған байла-
ныстырып егіндерін егеді, баптайды, 
шөптерін шабады, тыңайтқыштарын 
сіңіреді. Сондықтан жаңбырмен түскен 
ылғал, ол күтіп, аңсап жүретін, түсім 

молайтатын ырзық. Қала өңіріне әкелетін 
қиыншылықтары жоқ емес, олар шешіліп 
жатқан тәрізді. Қала мүмкіншілігі жоғары, 
ұйымдасқан субъект.

Бүгінгі әңгіме қалың түскен қар, 
ол еріген кезде туындайтын қиын-
шылықты азайту жолдарын, ауыл 
мысалы ретінде көрсетсем деген ой.

Бірінші, түскен қар ол ырзық, веги-
тацияға қажет ылғалдың басы, бірегейі. 
Түскен қарды соққан жел, сырғытып 
сай-салаға, жол бойына қуып кетпес 
үшін оны тоқтату жұмыстарын жүргізу 
қажет. Оны қалай атқару технологиясы 
белгілі, мамандар бар. Тоқталған қар 
қалыңдылығы 40-70 см дейін барады, 
көктемде еріген кезде топыраққа сіңіп 
кетуі тез болуы үшін, қар тоқтататын 
егін жай міндетті түрде күзде терең 
жартылай қопарылуы керек немесе 

жақсы дайындалған жайларға жаса-
луы керек.

Сол жайларда судың жерге сіңуі тың 
немесе көпжылдық шөп өсіп тұрған 
жайлардан 50-70%-ға көп болады, 
ақпай жақсы сіңіп кетеді. Осы жұмыс 
қазір өте төмен көлемде атқарылуда, 
совхоздар бар кезде 3 ай қыста 1 шаруа-
шылық 15-20 мың гектар егін жерге 
қар тоқтатылатын, кейбір жаяларда 
екі рет жүргізілетін. Осы жерлерде 
егін түсімі 2-5 ц/га артылатын. Ал мал 
жайылымы, басқа дала, сай-салаға, 
орман-тоғайға қалың түскен қар кей 
жылдары тез еріп берекені алатын.

Соның кесірін азайту үшін табиғи 
терең сайларды, тау бөктерін, бұлақ 
арналарын пайдаланып су бөгеттерін 
орналастыратын, ол бөгеттердің жоба-
сын сызып беретін институттар мен 
филиал дар болған және ол бюджет 
арқылы жасалатын. Бөгет құрылысын 
шығымына, бағасына қарап, ауыл-
шаруашылық мекеме өзі жасайтын 
немесе аудан, облысаралық маман-

данған мекемеге жүктелетін. Шығынды 
Үкімет мойнына алатын. Әр ауданда 
ағатын өзен арнасын, терең сай-сала-
ны, тау, төбе бөктерлеріне бекітіліп 
салуға жарайтын бөгет, оны баптап, 
бақылап отыратын мекеме, аудандық 
ауыл шаруашылық басқармасы бо-
латын. Осы істерге бүгінгі күн жаңа 
технологияларды, әсіресе жасанды 
интеллект бағдарламасын (10-15 тг) 
пайдаланып әр аудан, облыс көлемінде 
аэрофотосуреттерді пайдаланып жоба 
карта жасалуы қажет. Әр облыста 
ауыл шаруашылық департаментінде 
осы жұмысқа ие болып, басқаратын 
бөлім құрылу қажет. Солар жергілікті 
бөлімшелерінен ұсыныс қабылдаула-
ры керек. Сосын бәрін жинап, топтап 
жасанды интеллект бағдарламасына 
қосса, дайын жоба-бағдарлама шығарып 
береді. Соны талдап, маңыздылығына 
байланысты облыс бюджетіне кіргізіп 
сала бастау керек. Жылына әр ауданда 
1-2 бөгет тұрғызылса, барларына бақы-
лау жасап жөндеп отырса, тап биылғы 

жылдағыдай қасірет болмаушы еді.
Біздің еліміз түскен қарды қиын-

шылыққа жорымай, байлық, ырзық 
деп қабылдап, соған жұмыс істеуіміз 
кажет. Мен көтерген мәселеге кететін 
шығын, бүгінгі төтенше жағдай жария-
лап, жұмсап жатқан ақшадан 5-6 есе 
аз болатынына сенімдімін. Салынған 
су бөгеттерін мал суаруға, маңайына 
суармалы егіншілік ексе, одан түсетін 
өнім көрші егіннен 5-6 есе түсімі, 
сапасы мол болады. Тамшылап суару 
тәсілін кіргізу де керек. Әр облыс, 
аудан осы істерге жарысып атқаруына 
Үкімет қаулысымен материалдық 
сыйлық берілетінін атап көрсетсе, 
тіпті жақсы болар еді.

Қазір ел, облыс басшылары осы 
істі қолдаса, жергілікті ірі, бай кәсіп-
керлер іліп әкетсе, табиғаттың берген 
байлығын пайдамызға бұрар едік.

Бейсембек ӘЛКЕНОВ, 
агроном, 

Астана қаласының тұрғыны

ТАБИҒАТТЫҢ БЕРГЕНІН ПАЙДАҒА ЖАРАТУ КЕРЕК
Негізгі мамандығым су пайдаланып дақыл өсіретін агроном 
болғандықтан, институтта алған білімім мен кейін еңбекте 
жинаған тәжірибеммен бөлісейін деп едім.

САРАЙШЫҚТЫҢ СИҚЫ 
АЛАҢДАТАДЫ 

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Түркістанда өткен Ұлттық 
құрылтайда «Ел тарихында айрықша орны бар тағы бір аймақ – Атырау 
облысы. Ондағы әйгілі Сарайшық қаласында атақты хандарымыз ор-
дасын тіккен. Мен Ұлттық құрылтайдың келесі отырысын осы шежірелі 
аймақта өткізуді ұсынамын. Құрылтайдың әр аймақта өтуі сол өңірдің 
дамуына серпін береді» деген еді. Жұрт Президенттің осы сөзінен үлкен 
үміт күтті. Өйткені тағдыры қыл үстінде тұрған көне қаланы құтқарып 
қалу ең маңызды мәселе болғандықтан, Ұлттық құрылтайдың үшінші 
отырысы өтсе, Сарайшықтың күні қайта туа ма деген үміт басым болды. 

экономикалық орталық. Қазіргі 
Атырау қаласының солтүстігінде 
(50 шақырым), Жайық өзенінің 
оң жағалауында орналасқан бұл 
қаланың іргесі XI-XII ғасырда 
қаланған. Жеті хан жерленген 
делінетін бұл қала Қасым хан 
тұсында Қазақ хандығының 
алғашқы астанасы болды. 1580 
жылы Дон, Еділ казактарының 
шапқыншылығы кезінде біржола 
қирады. 

Сарайшық аталуы кіші Сарай 
атынан туындаған. Мәселен, 
XIV ғасырдың алғашқы жарты-
сында, Қыпшақ даласы арқылы 
Хорезмге сапар шеккен араб 
саяхатшысы Ибн-Баттута: «Са-
райдан шыққан соң он күннен 
кейін Сарайжук қаласына келдік, 
ол – Ұлы су (Жайық) жағасына 
орналасқан. «Жук» деген сөз бұл 
жерде «кіші» деген мағынада» 
деп жазады. Сонымен қатар, 
«Бүкіл әлемді шарлап шықтым, 
Сарайшық Бағдадтан кейінгі 
ең үлкен қала екен. Мені таң 

қалдырған бұл емес, су жіберу 
жүйесі. Сарайшықта су әрбір 
үйге өзі кіреді» деп таңданы-
сын да хатқа түсірген. Сарай-
шықтан табылған аса құнды 
жәдігерлерінің бірі –  сұр түсті 
қыш құмыра. Құмыраның бір 
бүйіріне Жүсіп Баласағұнның 
«Кісі көркі жүз, бұл жүз көркі көз, 
бұл ауыз көркі тіл, бұл тіл көркі 
сөз, тағы кісіге көрік білім мен 
өнер, біліктілікке әркім жанын 
пида етуі тиіс» деген қанатты 
сөздері жазылған.

Сарайшыққа алғаш болып 
зерттеу жүргізгендердің бірі 
белгілі археолог Әлкей Марғұлан 
еді. Ол 1950 жылы ескі шаһар-
дың орнына қазба жұмыстарын 
жүргізіп, нәтижесінде «Қала 
он екінші ғасырда салынған» 
деген қорытындыға келген. 
Сондай-ақ ол «Сарайшықты 
Жайық суы шайып барады» 
деп дабыл қаққан екен. Бірақ 
оны тыңдар құлақ болмады да, 
тарихи орынға кешенді зерт-

теу жұмыстары жүргізілмеуі, 
сондай-ақ немқұрайдылық пен 
немкеттіліктің кесірінен қасиетті 
орынның 70 пайызға жуығы су 
астында қалып қойған. 

1999 жылы Сарайшық қаласы 
орнында тарихи-мемориалдық 
кешен құрылысы салынды. 
Хандар пантеонында Сарай-
шықта жерленген жеті ханға 
арналып құлпытастар қойылды. 
Одан бөлек мешіт пен мұражай 
ғимараттары салынса да, өзен 
жағасындағы Сарайшықты жел 
жеміріп, су кеміріп жылдан 
жылға тозып жоғалуға айнал-
ды. Тек Сарайшық тағдыры 
алаңдатқан жергілікті халық 
пен тарихшы, археолог маман-
дардың жан айқайынан соң 
сол кездегі облыс әкімі Нұр-
лан Ноғаев өзен суының көне 
қала жақ қапталын биіктетіп, 
бетонмен қаптатып тастаған. 
Соның арқасында биылғы су 
апатында Сарайшықтың тар-
пы тұрған бөлігі аман қалды. 

Дей тұрғанмен, көне қаланың 
қазіргі келбетін көрсең, жүрегің 
ауырады. Қазба жұмыстары 
жүргізілген аумақта целлофан 
жабындылардан басқа ешқандай 
қорған боларлық қалтқы жоқ. 
Жұрттың ең төменгі бөлігінде 
неге, нендей мақсатта салғаны 
белгісіз темірден салған бір арба 
тұр. Түйе қора сияқты, төбесін 
шатырмен жапқан ол қалтқы 
да көрер көзге сондай сөлекет. 
Тым құрыса, көне жұртты ара-
лауға арналған жаяу жүргінші 
жолы да салынбаған. Келген 
туристер сол маңда жүрген 
ешкілер секілді қалаған жерімен 
ыршып-шоршып жүр. Қазбадан 
шыққан сүйектер, қыш ыдыс 
сынықтары көрінген жерде 
шашылып жатыр... Қойшы әйте-
уір, сол өлкедегі ғана емес, бүкіл 
Орталық Азиядағы ең керемет 
туристік нысан болуға барлық 
мүмкіндігі жететін атақты қала 
қазір қуаласаң тірі жан кірмей-
тіндей сүреңсіз күйде. 

КӨҢІЛ БӨЛМЕСЕ, ҚҰРИДЫ

Сарайшықтың тағдыры ту-
ралы аз айтылған жоқ. Тәу-
елсіздік алғалы бері де біраз 
жоспар жасалды. Бірақ соның 
бір де біреуінің Сарайшыққа 
саясы түспегенін көне қаланың 
қазіргі келбетінің өзі айтып тұр. 
Егер осы немқұрайдылық әлі 
біраз уақыт жалғасатын болса, 
онда көне қаланың жұртын да 
жоғалтамыз.  

Сарайшықта жүйелі қазба 
жұмыстарын белгілі ғалым Зей-
нолла Самашев жүргізді. Ол кісі 
Сарайшықты қорғаудың қажетті 
жобасын да жасаған. Сарай-
шықты көрген соң Самашевқа 
телефон шалып ой бөлістік. 

Зейнолла Самашев: 
– Сарайшықты қорғау мәсе-

лесінде кезінде әкім болған 
Н.Ноғаевқа рақмет айту керек. 
Ол көне қаланың су бүлдіретін 
аумағына бетон тоған салдырды. 
Егер ол болмаса, Сарайшық түгел 
суға кетер еді. Бірақ судың қаупі 
әлі толық сейілген жоқ. 

Мен 2017 жылы Сарайшықты 
40-жылға дейін қорғаудың жоспа-
рын жасап берген едім. Сол 
жоспар бойынша жұмыс істелсе 
қала қорғалып қана қалмай, 
туристік нысанға айналдыруға 
мүмкіндік туар еді. Қазір бұл 
аумақта кең көлемді, жүйелі жұ-
мыс жүргізіліп жатқан жоқ. Әне 
жерден бір шоқып, мына жерден 
бір шоқып істеген жұмыстан еш 
нәтиже шықпайды. Сондықтан 
Мәдениет  және ақпарат министрі 
жергілікті әкімшілікпен бірлесе 
отырып, ұзақ жоспар жасауы 
керек еді. Ол өңірде шешуге 
тиісті мәселе өте көп. Мәселен, 
ескі қаланың орнына 30-40 үй 
салынып кеткен, оларды көшіру 
керек. Бұл мәселе де 2015-2017 
жылдары көтерілген. Шешілген 
ештеңе жоқ. 

Екінші тұрғыдан, Сарайшық 
Ноғай ордасының да астанасы 
болған. Сол кезде қаланың шеткі 
бөлігі зиратқа айналып кетті де, 
XIV-XV ғасырда көне мәдени қа-
баттардың көбі бүлінді. Олардың 
бәрін тазарту, дәуірін анықтау 
да – үлкен жұмыс. Ол да ғылыми 
тұрғыдан алғанда үлкен мәселе. 
Демек, Сарайшықта ғылыми мәсе-
ле де, сақтау, музейге айналдыру 
сынды мәселелер де жетерлік. 

Е

Сарайшық тарихымыз үшін де, осы заманғы 
туризмді дамыту үшін айрықша маңызға 

ие. Оны қорғау және осы заман үшін пайдалану кезек 
күттірмейтін міндет саналады. Яғни орта ғасырда 
әлемге әйгілі болған Сарайшық бүгін де біздің ұлттық 
брендіміз болуы тиіс. Айына 700-дей керуен келген қала 
сол кездің өзінде туристік орталық саналған. Бұл үрдісті 
бүгінмен де байланыстырған жөн. Ол үшін Сарайшыққа 
мемлекет көңіл бөліп, қорғау және туристік нысан 
ретінде дамыту жұмысын Үкіметтің өзі қадағаламай, 
ештеңе шешілмейді. Өйткені 30 жыл бойы атқарылған 
жұмыстар Сарайшыққа еш серпін бермеген.  

P.S:

Қалиакбар 
ҮСЕМХАНҰЛЫ
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– Ба�ыт Ботпай�ызы, сізді� сах-
нада ж�ргені�ізге 30 жылдан аса 
уа�ыт бол�ан екен. Театр – к�пті 
ойландыратын орын. Сан �асыр 
�тсе де, �зектілігін жо�алтпай келе 
жат�ан �нер т�рі. Ал, сіз �шін театр 
несімен ��нды?

– Бірінші кезекте, хал�ымызды� 
м�дени ж�не рухани �леуетін арт-
тыру
а с�белі �лес �осып, саланы� 
мерейін к�теріп ж�рген барша �нер 
�ызметкелерін мерекемен ��тты�тай-
мын! �андай да бір �нерді� киесі бар. 
Театр – �з алдына киелі ша�ыра�. 
Бас�а �нер оша�тарына �ара
анда 
адамдарды� к�птеп баратыны да – 
театр. Алдымен 33 жылды� тарихы 
бар киелі �нер сахнасына ма�дай 
тері там
ан, «�нерім мені� – �мірім» 
деп, бар 
�мырын �нерге арна
ан 
театр �айраткерлерін атап �ткенді 
ж�н санаймын. �рине, осы сала
а 
байланысты атаулы к�ндер, мей-
рам-мерекелерде есімі еленіп жатса 
да, осындай м�мкіндікті пайдаланып, 
та
ы да айтуым «айтылу керек, айты-
ла да беру керек» деген �
ымымнан 
туып отыр. Заман барысымен, уа�ыт 
а
ысымен зымырап, орта буын �лкен 
буын
а айналып, жас буын да ізімізді 
басып келе жат�анда білмегендері 
біліп, білгендері та
ы біліп жатса 
арты� болмас деймін.

1991 жылы Целиноградта ал
аш 
рет �аза� театрын ашып, �аза�ты� 
абыз актері �алибек �уанышбаев 
атамызды� атын берген, к�рнекті 
режиссер, �о
ам �айраткері Жа�ып 
Омаров а
амыз жайында �аза� театры 
тарихында жа�сы жазылды. Сонда
ы 
«�айта ��ру» кезе�імен т�спа-т�с 
келген б�л жоспар Жа�ып а
адан 
бастап, театр негізін �алау
а атсалы-
сып келген актер, актрисалар
а о�ай 

Өнер 
корерменімен 
Оркендейді

Бүгін – Мәдениет және 
өнер қызметкерлері 

күні. Ел мәдениетінің 
ордасына айналған 

Астанада өнер ошақта-
рының ішінен театрдың 

орны ерек. Қазақ әде-
биетінің классигі Ғабит 

Мүсірепов айтқандай, 
«театр – хас сұлудың 

көз жасындай мөлдір 
өнер». Бас қаладағы 
теат рлардың ішінде 

тамыры тереңге жайыл-
ған, тәуелсіздіктің төл 

құрдасы Қ. Қуанышбаев 
атындағы Қазақ ұлт-
тық музыкалық дра-

ма теат рының бәсі 
бәрінен биік. Айтулы 

күнге орай аталған 
театр актрисасы және 

Қазақстанның мәде-
ниет қайраткері Бақыт 

 ЖҰМАҒҰЛОВА МЕН 
сұхбаттасқан едік.

болмаса да, бар �ажырлы е�бектеріні� 
ар�асында елде аты айшы�ты ата-
латын �аллеки театрына айналды. 
Атап айтса�, Ш�міл Ж�нісов, С�кен 
Омаров, Болат  Ыбыраев, Махфуза 
Ыбыраева, Т�ймехан Атымтаева, 
�алыбек Ж�машов, Ба�ыт  Исабекова, 
Г�лбаршын �ылышбай, Амантай 
Ж�машев, Айман Айма
анбет пен 
театр �ызметкерлері Л�зз�т Ж�нісова, 
�лия Д�уітова, Г�лн�р Ж�мабекова, 
Л�зз�т �ысты�баева ж�не  т.б. Кейін 
театр �сіп �ркендеуіне байланысты, 
Алматыдан �аза�стан
а белгілі та-
нымал сахна шеберлері, �нер ака-
демиясын бітірген жас т�лектермен 
�оса жан-жа�тан талантты актер, 
актрисалармен орта толып, б�гінгі 
к�нге дейін �асиетті сахна �неріне 
�ызмет етіп келе жат�ан жайымыз 
бар. Олар: Г�лжан �спетова, Тілек-
тес Мейрамов, Ж�маг�л Мейрамова, 
Майра Омар, Асылболат Сма
�лов, 
А�ыш Омар, Лейло Бекназар, К�лия 
�ожахметова, Жанат Чайкина, Ке�ес 
Н�рланов, Зибаг�л Карина, режиссер-
лер Н�рлан Ж�маниязов, Болат �за�ов 
сынды сахна майталмандарымен 
толы�ты. �нер мен �шін осындай 
т�л
аларымен ��нды. «Жа�сысын 
асырып, жаманын жасырып» демекші, 

�ызы
ы мен шыжы
ы мол, со�па�ты 
да со�па�сыз �нер жолында ж�рген 
�негелі а
а буын �кілдеріне ��рметіміз 
еселене бермек. 

– Сіз �нер жолына �алай келді�із? 
– Театрда
ы �нер жолымды �азіргі 

Бикен Римова атында
ы Талды�ор
ан 
�аласында
ы драма театрынан баста-
дым. Онда жас т�лек боп о�у бітірген 
мені сол кездегі театрды� к�ркемдік 
жетекшісі, режиссер Б�йтен Омаров 
алып келді. М�нда
ы 9 жыл �ызмет 
еткен уа�ытта Ораз
али  �бділманов, 
Алмахан Кенжебекова, �лихан Ыды-
рышева сия�ты �нер са�ла�тарымен 
бір сахнада ж�ріп т�жірибе жинап, р�л 
сомдауды� �ыр-сырына �аны
а баста-
дым. Режиссер С�улебек Асылханов 
сахнала
ан «А�ын Сарасында» Сара 
мен режиссер Х�сейін �мір-Темірді� 
«Е�лік-Кебек» �ойылымында
ы Е�лік 
р�лдері мен �шін �лкен де салма�ты 
образдар
а бастама болды. 1997 жылы 
театр режиссері �адір Жетпісбаев 
а
аны� ша�ыруымен �аллеки теа-
трына ауыстым. Ол кісі мені актриса 
ретінде �з сценарийі бойынша т�сір-
ген «�аракерей �абанбай» к�ркем 
фильміндегі �абанбай батырды� 
�арындасы Гау�ар р�лін сомда
аннан 
білетін. 2002 жылы Халы� �а�арманы, 

ата�ты театр ж�не кино режиссері 
�зірбайжан М�мбетовті� «Театр 
ж�не кино актері» шеберханасына 
т�сіп, �лкен сахна
а шы�да
ан �нері 
мектебінен �ттім. Емтихан
а дейінгі 
ал
аш�ы дайынды� кездерінде �немі 
кабинетінде жиналатынбыз. Сонда 
бізге: «осы маманды�ты не �шін 
та�дады�дар деп с�рамай-а� �ояйын, 
ал та�дады�дар ма, е� алдымен ма-
манды�тары�а адал болы�дар. �андай 
р�л сомдаса� да, мейлі ол жа
ымды 
кейіпкер бола ма, жа
ымсыз кейіпкер 
бола ма б�рібір, кейіпкері�ді жа�сы 
к�рмесе�, оны �анша зерттесе� де 
р�лі�ді толы��анды шы
арамын 
деп ойлама» дегені менде жазылып 
�алыпты.

– К�рермен сізді ана келбетіндегі 
образдары�ызбен жа�сы таниды. 
Оны� ішінде моноспектальдерді� 
орны айры�ша. Осы т�р�ыда театрда 
�йел бейнесі толы� ашылды ма? 

– Сахнада
ы �андай да �йел ада-
мыны� бейнесін сомда
анда, ананы� 
не �жені� бейнелері кез келген ак-
триса
а к�рделі де жауапкершілігі 
мол р�лдерді� бірі болып келеді. 
�рине пьесада
ы барлы� кейіпкер 
зерттеуді, ізденісті талап етеді, алай-
да аналар бейнесіні� орны ерекше. 
�сіресе тарихи т�л
аларды сомдап 
алып шы
у �те �иын. Сол заманны� 
т�рмысын, салт-д�ст�рін, киім-киісін, 
ж�ріс-т�рысын, тіпті с�йлеу м�нерін 
де бойына �алыптастыруы� керек. 
Ал енді �азіргі заман ана бейнесін 
сахналау, �зі сол уа�ытта �мір с�ріп 
жат�анды�тан актрисалар
а о�айы-
ра� к�рінгенмен, онда да ол кейіпкер 
�андай жа
дайда, �ай жерде, �андай 
ортада ж�ріп-т�р
анына байланысты 
ж�не сахна
а �андай к��іл-к�йде 
шы
атыны да актриса �шін �лкен 
жауапкершілікті талап етеді. �ткен 
кезбен салыстырып �араса�, онша�ты 
жыл б�рын актерлер р�лдеріне ой-
на�ылы�ты �осатын. Ал �азірде 
м�ндай емес. Таби
и т�рде с�йлеу, 
�оз
алу, шынайы болмыс – б�гінгі 
режиссерлерді� іздейтіні сол. К�рер-
мен театрдан шынайы энергетиканы 
ал
ысы келеді. Актер к�рерменімен 

ана жасайды, сонды�тан мы�ты актер 
аудитория
а �зін сыйлата білуі керек 
деп санаймын. М�нда
ы бір жайт, �ай 
елді�, �ай жерді� драматургтеріні� 
пьесаларын алса� да, онда
ы басты 
кейіпкерден бастап, �осал�ы р�лдерді� 
к�бі ер адамдардыкі болып келеді. Ал 
�йелдер бейнесі бола �ал
ан жа
дайда, 
ол оны� �йелі не �ызы болады. Тек 
махаббат жайында
ы пьеса болса, 
онда дені – жас �ыздар, кейде бар 
болса, бір-екі рет жылт етіп к�рініп 
�оятын аналар. Міне, осындайда 
орта жастан ас�ан актрисалар
а р�л 
ойнап, сахна
а шы
у м�селесі �зекті 
проб лема
а айналып жатады. 

Б�лкім �йел т�л
алар
а арнал
ан 
драматургтерді� жазыл
ан пьеса-
лары бар болар, бола т�ра біз одан 
хабарсыз болармыз, �йтпегенде бір 
режиссерге �ояр да �оймай �ол�а 
салар ма едік деп те ойлап �оямыз.  

–  сер �нерге �сірер сын керек. 
азір театр туралы сын �андай?

– �аза�станда �ателеспесем 67 
театр бар, соны� 54-і мемлекеттік 
болып саналады екен. Б�л театрлар-
ды� барлы
ы дерлік �ркендеу кезе�ін 

де, ��лдырау кезе�ін де «басынан» 
�ткергені а�и�ат. Осы т�ста шы
ар-
машылы� жа
дайын с�згіден �ткізіп 
жетістігі мен кемшілігін �атар саралап 
отыр
ан �аза�стан Театр сыншылары 
бірлестігіні� ж�мысын ерекше атап 
�ткен ж�н. 2020 жылды� 13 а�панында 
�аза�стан Театр сыншылар бірлестігі 
ресми т�рде �з ж�мысын бастады. 
Т�райымы – Т.Ж�ргенов атында
ы 
�аза� �лтты� �нер университетіні� 
�нертану доценті, сыншы, театр 
танушы Анар Еркебай. Бірлестікте 
осы уа�ыт аралы
ында театр �нері 
саласына �атысты бірнеше ірі жобалар 
�ол
а алынды. Соны� бірі – �аза�стан 
театрларыны� жылды� �ойылымда-
рына сараптама жасау ма�сатында 
та
айындал
ан «Сыншылар ж�лдесі». 
Онда ерен е�бектерімен к�зге т�скен 
театр актерлері, режиссерлері мен 
театр �ызметкерлерін марапаттап, 
��рмет к�рсетіп келе жатыр. Атап 
айтсам, осы жылдар ішінде �аллеки 
театры 5 рет ж�лдегерлер �атарына 
іліккен екен. «Сыншылар ж�лдесімен» 
«Л�йлі-М�жн�н» спектаклі мен театр 
«Е� �здік сайт» номинациясыны� иегері 
болды. «Дон Кихот» трагикомедиясы 
«Жыл спектаклі» номинациясын ием-
денді. Ал былтыр �йымдастырыл
ан 
кезекті  «Сыншылар ж�лдесінде» �ал-
леки театры «�ыз Жібек» драмалы� 
операсында
ы �ам�а р�лі �шін мен 
«Екінші планда
ы жыл актрисасы» 
номинациясымен марапатталып, 
��рметке б�лендім. Ал «Жошы хан» 
тарихи драмасы �шін «Жыл костюм 
суретшісі» номинациясында Ерлан 
Т�я�ов же�імпаз атанды. Мен �шін 
б�л марапатты� орны б�лек. Б�л жерде 
режиссер ж�мысын атап �ткен ж�н. 
Себебі, �з �ызметімде театрымызды� 
жас режиссері �лібек �мірбек�лыны� 
маман ретінде �айсыбір �ойылымны� 
теориялы� т�р
ысын т�сіндіріп �ана 
�оймай, к�рерменге �р р�лді жет-
кізе алуы �згеше бір �нер дер едім. 
Актерді� мы�ты болып шы�далуына 
режиссер ретінде к�п к�ш салатыны 
ерекше �найды.

2023 жылы �аза�станда
ы бар 
театр ларда 220 премьера бол
ан екен. 
О
ан драма театрлар, музыкалы� драма 
театрлар, опера ж�не балет театрлары, 
�лтты� театрлар, �уырша� театрла-
ры кіреді. Соны� 120 премьерасын  
«Сыншылар бірлестігі» �ызметкерлері 
к�ріп, т�жырым жасап, н�тижесін 
шы
ар
ан. Осындай �лкен сарап�а 
т�скен актрисалар ішінде е�бегімді 
ба
ала
ан  бірлестікке ал
ысымды 
білдіремін. �кінішке �арай, е�бегі 
орасан «Сыншылар бірлестігіне» 
�андай да бір демеушілік, не болмаса 
�аржылай �олдау к�рсетіп жат�ан 
ешкім жо� екені белгілі. Бірлестік 
м�шелеріні� �з маманды�тары бой-
ынша ат�аратын �стазды�, танымды� 
а
артушылы�  �ызметтерін �оса ал
ан-
да, на
ыз �нерге �ызмет ететін ерен 
е�бек иелері деуге болады. Осындай 
е�бектеріне сай театрлар тарапынан 
�олдау болса керемет болар еді. Себебі 
актер, режиссер, к�рермен болса да, 
еш �андай сын болмаса, �нерде �су 
болмайды. 

– ��гіме�ізге ра�мет! Мереке 
��тты болсын! Шы�армашылы� 
табыстар тілейміз! 

Индира БЕРЖАНОВА

Елордадағы Ұлттық музейде «Музей түні» іс-шарасы өтті. Мәдени іс-шара 
халықаралық музей күніне арналған.

Рухани-м�дени ��ндылы�тар-
ды, хал�ымызды� тарихын, 
м�дениетін бір ке�істікке бірік-
тіре отырып, �р т�рлі жанр мен 
стильдегі �нер туындыларын 
�сыну, музей �ызметін, онда
ы 
экспонаттар мен ж�дігерлерді 
ке�інен насихаттау ма�сатында 
�ткен іс-шараны� ашылу р�сімі-
не �атыс�ан М�дениет ж�не 
а�парат министрлігіні� М�-
дениет комитеті т�ра
асыны� 
орынбасары С�бит Барлыбаев 
�лтты� музей �ызметкерлері 
мен жинал
ан �ауымды ха-
лы�аралы� музей �рі м�дениет 
ж�не �нер �ызметкерлері к�ні 
мерекелерімен ��тты�тады. 
«Барлы
ы�ызды осынау ме-
рекемен – халы�аралы� му-
зей к�німен шын ж�ректен 
��тты�таймын! Жалпы, б�л 

мереке жыл сайын м�дениетіміз 
бен тарихымызды� орталы
ы 
саналатын елімізді� басты 
музейі – �лтты� музейде �т-
кізіліп келеді. Б�гінде музей 
тек �ана м�дениет нысаны 
ана 
емес, сонымен бірге білім мен 

ылым орталы
ына айналып 
отыр
анын атап �ткен ж�н. 
Ол жас буынны� бойына білім 
мен шы
армашылы��а деген 
с�йіспеншілік д�негін себеді. 
Сол себепті б�гінгі іс-шараны� 
ма�ызы �о
ам �шін �те зор» 
деді С�бит Барлыбаев.

Іс-шара
а �те к�п адам жи-
нал
ан, к�пшілігі отбасымен 
келген. Олар
а «Астана сазы» 
�аза� мемлекеттік фольклор-
лы� ансамблі, «�аза�концерт» 
мемлекеттік концерт �йымы 
�ртістеріні� �атысуымен кон-

церттік ба
дарлама �йымдас-
тырылды. 

Музей �она�тарына �ол�нер-
шілер ж�рме�кесі, «Дала кес-
кіндемесі: р�міздер, бояулар, 
бейнелер» мен «Ерлікке та
зым 
– елдікті� белгісі» к�рмелері, 
�лтты� музейді� консервация 
ж�не �алпына келтіру �ыз-
метіні� шеберлік саба�тары, 
«Музей �орында
ы ата�ты 
т�л
алар домбырасыны� �нін 
жа�
ырту» атты лекция-концерт 
�сынылды. Сонымен �атар 
театрландырыл
ан экскурсия, 
«Ж�лдызды гид. 10 ж�лдыз. 10 
жау�ар» шоу-жобасы да к�рер-
мен к��ілінен шы
ып жатыр. 

– Шынымен айтсам, м�н-
дай іс-шара
а ал
аш рет ку� 
болып отырмын. Б�рыныра� 
естігенмін, теледидардан да 

к�рген едім. Ал осы жерге келіп, 
м�дени іс-шараны �з к�зі�мен 
к�ру сезімі б�лек екен. И�, 
�детте музейде м�ндай к�п 

адам бола бермейді. Жазды 
жаймашуа� к�ніндегі м�ндай 
мереке к��ілімізден шы
ып 
жатыр. Музейде уа�ыты�ды 

к��ілді �рі пайдалы �ткізуге 
болады екен, – деді «Музей 
т�ні» акциясына ал
аш рет 
келген Анар Бекжанова.

МУЗЕЙДІ Т�НДЕ ТАМАШАЛАДЫ 
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Қарағанды пединститутының физмат 
факультетін 1961 жылы бір топта 20 студент 
бітіріп, жан-жаққа жолдамамен кетіп едік 
(суретте). Соған 62 жылдай болып қалды. 
Тобымыз ұйымшыл болды, әрбір он жыл-
да кездесіп, бір марқайып қалатынбыз. 
Студенттік кезімізде тобымызда аздаған 
өзгерістер болып тұрды. Бастапқы кезде 
ауылшаруашылық жұмыстарына барып 
жүргенде бұхар-жыраулық Әділбек Искаков 
жол-көлік апатына түсіп, ауыр халде ауру-
ханаға түсіп, оны да кезектесіп күзеттік. Ол 
сол жағдайда көз жұмды. 3-курста тобы-
мызға Қызылорда пединститутынан Танау 
Нығызбаев келіп қосылды. Қостанайлық 
Жақсылық Әлменов пен ақтөбелік Нұрқа-
сын Хожин мемлекеттік емтиханнан өте 
алмай қалды. Алғашқы он жылдықта бәріміз 
отбасын құрып, көпшілігіміз әке болып, 
өзіміз бітірген институттың ғимаратында 
жиналдық. Кейбір өзімізді оқытқан Бану 
Құсаинова, Қаратаева, Рах, Вахольский 
т.б. ұстаздарымызбен кездесіп, кішкене 
әрқайсымыз «есеп» бердік. Содан кейін осы 
қалада қызметке қалған Жамбыл Ақылбаев 
пен Қабылкәрім Ахметкәрімовте қонақта 
болып тарқастық. Ол кезде ұялы телефон 
жоқ. Бір-бірімізді туған күндерімізбен, т.б. 
естелік шараларда құттықтап, амандығы-
мызды біліп жүрдік. Екінші кездесуіміз 
1981 жылы болды. Міне осы кездесудің 
алдында бір азаматымыздан айырылып 
қалдық, ол павлодарлық Сағынтай Қана-
зин. Одан кейінгі кездесуіміз 1991 жылы 
Балхашта болмақшы. Бұл кезең – Кеңес 
Одағының ыдырауының алдында елдегі 
саяси жағдай нашарлап қалған кез. Бұл 

ЕСКЕ АЛУ – ПАРЫЗЫМ
Мұсылмандардың  мынадай сөзі бар: «жалғыздық құдайға ғана 
жарасқан». Бұл сөз менің отбасыма қатысы жоқ. Құдайға шүкір 
біздің әулет әзірге аманбыз. Солай болғай демекпін.

Қазақстан Республи-
касы Индустрия және ин-
фрақұрылымдық даму ми-
нистрінің 2020 жылғы 30 
қыркүйектегі № 505 бұйрығы-
ның талаптарына сәйкес және 
ЖАО жауапкершілігіне жата-
тын, жеке және заңды тұлға-
ларға қызмет көрсету туралы 
қолданыстағы заңнаманың өзге 
де талаптарын басшылыққа 
ала отырып, қоғамдық талқы-
лаулар өткізілетіні туралы 
хабарлаймыз.

Қоғамдық талқылаулар 
2024 жылғы 11 маусымда, сағат 
11:00-де Республика даңғылы, 
32, 1 қабат мекенжайы бой-
ынша өтеді. 

Заңды/жеке тұлғалардың 
өтініштері негізінде қаралатын 
мәселелер:

1. Астана қаласы, «Есіл» 
ауданы, Түркістан және Бұқар 
жырау көшелерінің шекара-
ларында «4-5 қабатты емха-
наны, паркингті, кіріктіріл-
ген-жапсарлас үй-жайларды 

және кіріктірілген үй-жайлары 
бар көпфункционалды тұрғын 
үй кешенін» орналастыру бой-
ынша егжей-тегжейлі жоспарлау 
жобасын түзету туралы тапсы-
рыс берушісі «BINA Group» 
ЖШС өтінішін қарау.

2. Астана қаласы, «Есіл» 
ауданы, № 31 және № 38 (жо-
балық атаулар) көшелердің 
қиылысу ауданында «Әкімшілік 
ғимараты» нысанынан «Мектеп» 
нысанына өзгерту бөлігін-
де егжей-тегжейлі жоспар-
лау жобасын түзету туралы 
тапсырыс берушісі «Singapore 
International School Kazakhstan» 
ЖШС өтінішін қарау.

Дәлелді ескертулер мен 
ұсыныстар электрондық мекен-
жайға қоғамдық талқылаулар 
басталғанға дейін 3 жұмыс 
күнінен кешіктірілмейтін 
n.galymzhan@astana.kz немесе 
Астана қ., А. Мамбетов к-сі, 24-
үй мекенжайындағы ұсыныстар 
жәшігінде (холл) қолма-қол 
мерзімде қабылданады.

«Астана қаласының Сәу-
лет, қала құрылысы және жер 
қатынастары басқармасы» 
ММ Астана қаласы, «Есіл» ау-
даны, Мәңгілік Ел даңғылы, 
20/3 уч. мекенжайы бойынша 
орналасқан жер учаскесінде 
«Білім беру орталығы» объ-
ектісін орналастыру бөлігінде 
егжей-тегжейлі жоспарлау 
жобасына өзгерістер енгізу 
бойынша қоғамдық талқылаулар 
өткізілетіні туралы хабарлайды.

Қоғамдық талқылаулар 

2024 жылғы 12 маусымда, сағат 
11:00-де Республика даңғылы, 
32, 1 қабат мекенжайы бой-
ынша өтеді. 

Дәлелді ескертулер мен 
ұсыныстар электрондық ме-
кенжайға қоғамдық талқы-
лаулар басталғанға дейін 3 
жұмыс күнінен кешіктірілмейтін 
n.galymzhan@astana.kz немесе 
Астана қ., А. Мамбетов к-сі, 24-
үй мекенжайындағы ұсыныстар 
жәшігінде (холл) қолма-қол 
мерзімде қабылданады.

ХАБАРЛАНДЫРУ

ХАБАРЛАНДЫРУ

Ақпараттық қауіпсіздік, ки-
бершабуыл және оған қарсы 
іс-әрекетті жетілдіру, ІТ маман-
дарының біліктілігін арттыру 
мақсатында ұйымдастырылған 
бұл іс-шараға еліміздің әр өңірі-
нен 411 адам (126 команда) 
қатысты. Олардың қатарында: 
ҚБТУ, ҚазҰУ және ХАТУ секілді 
бірқатар іргелі жоғарғы оқу 
орындарының командалары 
мен «KazTransGlobal» ЖШС, ICV 
Central Asia, Freedom Holding, 
«GTS» АҚ, «Халық банкі» АҚ, 
т.б. жетекші компаниялардың 
өкілдері бар. 26-27 сәуірде өткен 
іріктеуден жоғары ұпай жинаған 
10 команда финалдық ойында 
қайта кездесті.

Іс-шараны Астана ІТ универ-
ситетінің Академиялық және 
тәрбие жұмысы жөніндегі про-
ректоры Болатжан Құмалақов 
ашып, қатысушы командаларға 
сәттілік тіледі. 

«Ақпараттық қауіпсіздік 
мәселесіне жеке адамнан бастап, 
мемлекеттік деңгейде де аса жа-

ІТ МАМАНДАР САЙЫСЫ
Астанада IT универ-
ситеті оқу ордасының 
5 жылдығына орай 
«FR13NDS AITU CTF 2024: 
Ақпараттық қауіпсіздік 
және этикалық хакер-
лер» жарысы өтті. 

уапкершілікпен, сақтықпен қа-
райды. Ақпараттық қоғамда дәл 
қазір және бұдан кейін де жоғары 
сұраныста болатын саланың 
қыр-сырын білген сіздер – нағыз 
мамансыздар. Бұл – сіздердің 
кәсібиліктеріңізді шыңдайтын 
сайыс. Ізденістеріңіз, талпыныс-

тарыңыз тоқтамасын» деді ол.  
Финалда «Scimus verum», 

«Fsociety», «Mimicats», «Kbtu ctf 
enjoyers», «C1cada», «THREAT», 
«KTG», «R1p3rs», «ISV Central 
Asia», «Sudo cat» құрамалары 
«FR13NDS TEAM» және Astana IT 
университеті әзірлеген тапсыр-

маларды жылдамдыққа орындап, 
біліктілігін көрсетті. Нәтижесін-
де «Scimus verum» командасы 
жеңімпаз атанып, қаржылай 
350 мың теңгенің сертифи-
катын иемденді. Жүлделі ІІ, 
ІІІ орындарды «Fsociety» және 
«Mimicats» құрамалары бөлісті.

жолы көпшілігі келе алмады. Үш – төртеуіміз 
ғана болдық. Сағжан жақсы қарсы алып, 
Балхаш көлінде катермен саяхаттадық. 
Осы аралықта дәрігердің ауруды дұрыс 
таппауынан егіндібұлақтық Орынбек 
Жәкішев қайтыс болды деген хабар алдық. 
Жезқазғанда мәдениет саласында қызмет 
атқарып жүрген Бектұрсын Шортанбаев та 
мәңгілікке аттаныпты. Біздің ұстазымыз 
болған Күрлеубаевқа тұрмысқа шыққан 
жалғыз қызымыз Ғайныш Әбуованың 
қашан дүниеден озғанын білмейміз. Қа-
былаш Абуляисов бір кездескенімізде бір 
аяғынан айырылып жүрген, содан қырық 
жылдыққа жетпей о дүниелік болды. 2001 
жылы қырық  жылдан кейін кездесуімізді 
университеттің ректоры болған Жамбыл 
Ақылбаев өз мойнына алды (суретте). 
Бірінші күні оқу орнының бір залында 
қабылдау жасады. Одан кейін 2-3 күн 
университеттің Топардағы профилактория-
сында дем алдық. Шілде айы болсада күн 
салқын болды. Содан айлар, жылдар өтіп 
жатты. Нашар хабарларда жиілей баста-
ды. Доскейлік Әмен Жылқыбаев инсульт 
болып қалды. Хал-жағдайын  сұрайық деп 
Қабылкәрім  екеуміз Доскейдегі үйіне 
бардық. Ауруына налып, Әмен көзіне жас 
алды. Павлодарлық Шота Машраповқа хат 
жазып, бір-екі фотосымен жауап алдым. 
Ол зауытта істеп жүргендігін, отбасылық 
бақытының жанбағандығын баяндапты. 
2007 жылы Жамбыл Ақылбаев кенеттен 
қайтыс болды. Жаңарқа өңірінен Нағызбаев 
Танау о дүниелік болды деген суыт хабар 
жетті. Шеттік Жақан Арыстанбековті де 
ешкімге хабарламастан жерлепті.

2009 жылдың қазан айында  мен 70 
жылдығымды атап өттім. Осы мерейтойға 
жаңаарқалық Қазкен Дәулетов, балхаштық 
Сағжан Аманжолов, қарқаралық Мақсұт 
Аймағамбетов пен Қабылкәрім Ахметкәрі-
мов, сарышағандық Өмірзақ Тәттімбетов, 
екібастұздық Қайыр Жаналиев, шеттік 
Жамбыл Қаленов зайыбтарымен қатысып, 
ізгі тілектерін білдірді. Көбісіне осы соңғы 
кездесулері болды ғой деп ойлаймын.

2011 жылы Қарағандының Павлодар 
жақ сыртындағы «Саялы» демалыс орнында 
қалғандарымыз кездесіп, екі күн шүйіркелесіп 
қалдық. Мұнда бір қызығы  Қазкен Дәулетов  
бәйбішесімен келді. Оқып жүргенде еститінбіз 
Қазкен институтқа түскенге дейін үйленіпті 
деп. Сол жеңгемізді елу бес жылдан кейін 
көріп, ойнап көрімдік бердік. Қазкен жол 
апатынан қайтыс болды. Содан көп ұзаған 
жоқ Қайыр мен Жамбыл дүние салды. Ко-
роновирустың алдында Ақан Әубәкіров, 
Жарылғап Тохметов дүниеден озды.

2021 жылы жаз айында қалған мен, 
Мақсұт, Қабылкәрім, Сағжан, Өмірзақ 
бесеуміз кездесіп, Қарағандыда мешітке 
барып, құран бағыштатып, садақа беріп, 
бір дастарханнан ас ішіп, өткен 15 доста-
рымызды еске алдық.

2019 жылы менің 80 жылдық мерей-
тойыма Мақсұт пен Өмірзақ ғана қатысты, 
Сағжан денсаулығына байланысты қатыса 
алмады. Короновирус соңғы достарымның 
бірі Өмірзақты да алып кетті. Өткен жылы 
инсульттен Мақсұт дүние салды. Биыл Сағ-
жанда дүниеден озды. Бүгін мен солардан 
жалғыз қалдым. Енді оларды туыстары мен 
ұрпақтарынан басқа ешкім еске алмайды. 
Оларды еске алу жалғыз қалған маған парыз 
деп есептеймін.

Ақын Серік Томановтың мына  жолдарын 
келтіруді жөн көрдім:

«Ей, тірілер!
Өмір жоқ өлім барда.
Тілегім сол: соқпасын жолың жарға.
Қу тірліктің бағасын білгің келсе,
Көз қырыңды салып қой қорымдарға».
Заман керуені бір сәт те толастамай 

алға жөнкіп, күн артынан күн келіп, айлар 
аттап, жылдар жылжып мына өмір шіркін 
уысқа ілінбей, құс қанатына ілесіп зулап, 
сусылдап өтіп жатады. Артында ұрпақтары 
қалды. Сол балалары, немере-шөберелері 
ата-анасына кір келтірмей, адал азамат бо-
лып, елінің өркендеуіне зор үлес қосып, сол 
үлкендеріне құран бағыштап, аруақтардың 
жаны жәннатта, тәні рахатта болуын тілеп 
жүруіне тілектеспін.

Еркін ДӘУЕШҰЛЫ,
 Астана қалалық 

Ардагерлер кеңесінің
 медиа-тобының мүшесі

Толықметражды тарихи 
драманы Мәдениет және 
ақпарат министрлігінің 
тапсырысымен, Ұлттық ки-
ноны қолдау мемлекеттік 
орталығының қолдауымен 
Folklore media студиясы 
түсірген. 

«Ұлттық патриотизмді тек 
тарих оятады. Тәуелсіздіктің 
тамыры терең тарихтан 
бастау алады. Осыны Алаш 
алыптары айтып, қағазға 
түсірді. Біз де осындай 
тағылымға, өнегеге толы 
шығармалар көбейе берсін 
дейміз. Биыл 5 жылдық ме-
рейтойын атап өткен Ұлттық 
кино орталығы осы бағытта 
отандық киноиндустрияны 
дамыту үшін министрлікпен 
бірлесе жұмыс істейтін бо-
лады» деді «Ұлттық киноны 
қолдау орталығы» АҚ басқар-
ма төрағасы Құрманбек 
Жұмағали.

Фильмнің түсірілімі 
Алматы, Семей қалалары 
мен Абай, Алматы, Жетісу 
облыс тарында ұйымдастыр-

ды. Түсірілім тобын Ерлан 
Нұрмұхамбетов пен Ерген 
Тоқмурзин басқарды. 

«Ахаң ғылымға ғашық, 
рухани жағынан жетілген, 
қайратты да, жігерлі кемел 
адам болған. Жалпы, кез 
келген фильмді бастағанда 
осындай сезім бой түзейді. 
Бірақ, біз бұл жобаға ба-
рынша дайындалып кел-
дік және де Ахаңды тану 
фильмді түсіру барысында 
да өз жалғасын тапты. Біз 
Ахаң ғұмыр кешкен уақыт 
пен кеңістікте өмір сүруге 
барымызды салдық» дейді 
Ерген Тоқмурзин.

Фильмде басты рөлді Қа-
зақстанның еңбек сіңірген 
қайраткері Азамат Сатыбал-
ды сомдайды. Сондай-ақ, 
картинаға Назгүл Қараба-
лина, Александр Багрянцев 
және Ерлан Кәрібаев түскен.

Анель АМАНГЕЛДИЕВА,  
Л.Гумилев атындағы 

Еуразия ұлттық универ-
ситетінің студенті

Астанада «Соңғы үкім» фильмінің алдын ала 
көрсетілімі өтті. Фильм қазақтың көрнекті 
ағартушысы, ұлт ұстазы Ахмет Байтұрсынов
тың өмірінің барлық кезеңдерін қамтиды. 
Туынды 23 мамырдан бастап ел кинотеатр-
ларына жол тартады. 

ҰЛТ ҰСТАЗЫНА 
АРНАЛДЫ

Қазақстан Республи-
касы Индустрия және ин-
фрақұрылымдық даму ми-
нистрінің 2020 жылғы 30 
қыркүйектегі №505 бұйрығы 
және ЖАО жауапкершілігіне 
жататын жеке және заңды 
тұлғаларға қызмет көрсету 
туралы қолданыстағы заңна-
маның тармақтары мен өзге де 
талаптарын басшылыққа ала 
отырып, «Астана қаласының 
Сәулет, қала құрылысы және 
жер қатынастары басқармасы» 
ММ қоғамдық талқылаулар 
өткізетіні туралы хабарлаймыз.

Қоғамдық талқылаулар 
2024 жылғы 4 маусымда, сағат 
11:00-ден бастап 13:00-ге дейін 
Республика даңғылы, 32, 1-қабат 
мекенжайы бойынша өтеді. 

Заңды/жеке тұлғалардың 

өтініштері негізінде қаралатын 
мәселелер:

1. Егжей-тегжейлі жоспарлау 
жобасына өзгерістер енгізу 
туралы өтінімді қарау, «Гипер-
маркет» нысанынан «Автоор-
талық (автосалон)» нысанына 
өзгерту, Астана қ., Байқоңыр 
ауданы, Алаш тас жолы ауда-
нында, 23/1, тапсырыс беруші 
«Magnum Cash&Carry» ЖШС.

Дәлелді ескертулер мен 
ұсыныстар электрондық ме-
кенжайдағы үлгіге сәйкес 
нысан бойынша қоғамдық 
талқылаулар басталғанға дейін 
3 жұмыс күнінен кешіктіріл-
мейтін мерзімде қабылданады 
s.alkuatova@astana.kz немесе 
Астана қ., Ә.Мәмбетов к-сі, 24-үй 
мекенжайындағы ұсыныстар 
жәшігінде (холл) қолма-қол.

ХАБАРЛАНДЫРУ
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Ескерткіш-та�таны орнату р�сіміне 
«Egemen Qazaqstan» газетіні �жымы, 
ардагер журналистер, Ерж�ман Смайыл-
ды отбасы, ту�ан-туыстары �атысты. 

– Ерж�ман а�амыз – «газетчик» ��ымын 
жо�ары биікке к�терген адам. Сол ар�ылы 
маманды�ты м�ртебесін асырды. Ол 
проза�а да бар�ан жо�, бас�а жанрлар�а 
да �ызы��ан жо�, тіпті Ерекені ал�аш�ы 
кітабы жасы елуден ас�анда жары� к�рді. 
Сонда да Ера�а ерекше ��рметті иесі 
болды. �йымдастырушылы� талантымен, 
�згеге болсын деген �згеше жомарт ж�ре-
гімен, жастар�а деген �ам�орлы�ымен 
к�зге т�сті. Бар �мірін журналистика�а, 
газетті �ара ж�мысына арнаумен �тті. 
С�йте ж�ріп БА� саласынада�ы Президент 
сыйлы�ыны т��ыш лауреаты атанды, 
–  деді С.Абдрахманов.

Журналистика ардагері Жарыл�ап 
Бейсенбай�лы жастар газеті «Лениншіл 

жас�а» �атар келгендерін, Ерж�ман 
Смайылды келе сала �зіні �йымда-
стырушылы� �абілетімен, іскерлігімен 
ерекшеленгенін жеткізді. 

–  «Лениншіл жаста�ы» мы�ты аудар-
машылар баспа саласына ауысып кеткен 
кез еді. Ерж�ман келе салып, бірден 
аударма ісін алып кетті. Тіпті м�тінді 
бірден «диктовка» жасай отырып, аударып 
тастайтын. Шаршамайтын, талмайтын 
Ерж�ман «Егеменде» де �ара ж�мысты 
ат�арушы еді. Т�німен кезекшілікте болса 
да, таерте ж�мыста отыратын. Біз со�ан 
та�алатынбыз, – деді Ж.Бейсенбай�лы.

Сенатор Н�рт�ре Ж�сіп Ерж�ман 
Смайыл ды �те сауатты редактор бол�а-
нына то�талса, «Egemen Qazaqstan» га-
зетіні бас редакторы �абит Іскендер�лы 
Ер а�аны мінезді адам бол�анын, сол 
мінезіні ар�асында елге �адірлі бол�а-
нын жеткізді.   

«ГАУҺАРТАС» ТАҒЫ ДА 
ЖҮЛДЕЛІ БОЛДЫ

Астана қаласы әкімдігінің Музыкалық жас көрермен театрының 
«Гауһартас» қойылымы «Qazaqstan Ticketon Awards – 2024» 
сыйлығын иеленді. 
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Астана �аласынан �нер к�рсеткен 
15 боксшы ерлер мен �ыздарды 
сегізі топ жарды. Оны 3-еуі – ал-
тын, 3-еуі – к�міс ж�не 2-еуі – �ола 
медаль иеленді. Атап айт�анда 
ерлер арасында�ы б�секеде �лем 
чемпионы Н�рбек Оралбай осы 
турнирде жаа 86 келіде чемпион 
атанды.

Сондай-а�, осы турнирде ерекше 
�нерімен есте �ал�ан Тимур Н�р-
сейітов финалда (75 келі) алтын-
нан ал�а та�ты. Ол финалда 5:0 
есебімен Армат Арман�лын �тты. 
+92 келі салма�ты финалында 
Париж Олимпиадасыны жолдама 
иегерлері елордалы� Айбек Оралбай 
мен �амшыбек �о�абаев ж�ды-
ры�тасу керек болатын. Алайда 
Айбек Оралбай жекпе-жектен 
бас тартты, �амшыбек �о�абаев 
финалда автоматты т�рде чемпион 

атанды. Айбек Оралбай тиісінше 
к�міс ж�лде еншіледі.

Та�ы бір елордалы� был�ары 
�ол�ап шебері Асхат Ж�сіпов ай-
тулы турнирде к�міс ж�лдегер 
атанды. Асхат (48 келі) финалда 
жапон боксшысына 0:5 есебімен 
�тылды. Екінші жартылай финалда 
48 келі салма�та�ы елордалы� �ли 
То�таров жапон спортшысына 0:5 
есебімен �тылып, айтулы турнирді 
�ола ж�лдегері атанды.

�ыздар арасында Аида �бікеева 
(63 келі) Elorda Cup халы�аралы� 
турниріні жеімпазы атанды. 
Ол финалда 5:0 есебімен �збек 
боксшысын �тты. Сондай-а�, 
Л�ззат К�нгейбаева (+81 келі) 
к�міс ж�лдегер атанды. Финалда 
жерлесіміз 4:1 есебімен Елдана 
Талиповадан �тылды. Та�ы бір 
был�ары �ол�ап шебері С�ния 

ЕСКЕРТКІШ-ТАҚТА 
ОРНАТЫЛДЫ

Астанада белгілі қаламгер, қоғам қайраткері Ержұман Смайыл 
тұрған үйдің қабырғасына ескерткіш-тақта орнатылды. БАҚ 
саласындағы Президент сыйлығының тұңғыш лауреаты, 
Қазақстанның еңбек сіңірген қайраткері, кезінде «Egemen 
Qazaqstan» газетін басқарған Ержұман Смайыл Астана қала-
сындағы «Самал» шағын ауданындағы үйде тұрған еді. 

На�тыра� айт�анда, атал�ан �ойылым 
�аза�станда�ы �нер, м�дениет ж�не 
спорт саласында�ы �здіктерді «Ticketon 
Awards – 2024» сыйлы�ыны жеімпаз-
дары �атарынан табылды. Мемлекеттік 
театрлар арасында Д.Исабековті «Гау-
�артас» музыкалы� драмасы (режиссері 
А.Маемиров) Тикетон бойынша «Жылды 
�здік спектаклі» атанды. 

Б�л ж�лде – отанды� театрлар арасында 
бір жыл ішінде 200-ден астам рекордты� 
к�рсетілім жасап, к�рермен к�зайымы-
на айнал�ан, елімізді 13 �аласында 
аншлагпен �тіп жат�ан Астана �аласы 
�кімдігіні Музыкалы� жас к�рермен 
театры репертуарында�ы «Гау�артас» 
музыкалы� драмасыны бір жыл ішіндегі 
алып жат�ан т�ртінші марапаты. 

«Ticketon Awards – 2024» – кино, м�де-
ниет ж�не спорт саласында�ы �здіктерді 
аны�тайтын еліміздегі жетінші сыйлы�. 
О�ан �атысатын �міткерлер арасынан 
мы�тыларды к�рермен арнайы сайтта 
онлайн дауыс беру ар�ылы аны�тайды. 
�аза� театр с�йер �ауымыны к�зайы-
мына айнал�ан �ойылымны ж�лдесін 
алу�а Алматыда�ы марапаттау жиынына 
белгілі театр ж�не кино актері, «Дарын» 
сыйлы�ыны иегері Аян Т�лепберген 
барып, �атысты. Ол «Гау�артаста» басты 

кейіпкер, Салтанатты жары Тастанны 
р�лін сомдайды.  

Анель АМАНГЕЛДИЕВА, 
Л.Гумилев атында
ы Еуразия �лт-

ты� университетіні� студенті

Астанада биыл үшінші рет өткен Elorda Cup халықара-
лық турнирі өз мәресіне жетті. Жарыс қорытындысы 
бойынша 24 салмақта жеңімпаздар анықталды.

ВЕЛОШЕРУГЕ ҚАТЫСУШЫЛАР 
КӨБЕЙДІ

Елорда маңындағы жасыл белдеу аумағында маусымның алғашқы бұқаралық 
велошеруі өтті. 

500-ге жуы� �атысушы �осшы�а 
баратын жол бойында�ы айналма 
веложолдан бастал�ан 25 ша�ырым 
�ашы�ты�ты айнала ж�ріп, �ркер 
елді мекеніне барар жолда�ы жасыл 
белдеу саяба�ында м�реге жетті.

«Б��ан дейінгі іс-шарада 300-дей 
�ана �атысушы жиналса, осы жолы 
500-ге жеткеніне ку� болып отыр-
мыз. �ала т�р�ындарыны б��ара-
лы� спорт�а деген �ызы�ушылы�ы 
артып жат�анына �уаныштымын. 
Осындай спортты� іс-шараларда 
�згелермен танысып, жасыл белде-
умізді керемет �серін сезіндііз-
дер деп ойлаймын» деді Астана 
�аласыны Дене шыны�тыру ж�не 
спорт бас�армасы басшысыны 
орынбасары Исламбек Байманов.

Жарыс�а велосипеді бар кез 
келген жаста�ы �уес�ой спортшы 
�атысты.

«Мектеп кезден сан т�рлі спорт 
т�рімен айналыстым. Енді жасы-
мыз �л�ай�ан сайын аурухананы 
табалдыры�ын тоздыр�анша, жасыл 
белдеуді шаын шы�ар�анды ж�н 
деп таптым. Саралай келе, ма�ан 
е �найтын спорт т�рі велоспорт 
екенін т�сіндім. Кейінгі 2 жылда 

Астанада�ы барлы� б��аралы� 
спортты� іс-шаралардан �алмау�а 
тырысамын. Б�гін �мірімде бірінші 
рет лотореядан жеімпаз атанып, 
велосипед жеіп алдым» деп �уа-
нышын білдірді �ала т�р�ыны 
Наталья Морозова.

�йымдастырушыларды айтуын-
ша, аталмыш іс-шара спортты� 
жарыс болып саналмайды, велоше-

руді басты ма�саты – салауатты 
�мір салтын насихаттау ж�не ве-
лоспортпен белсенді айналысу�а 
ша�ыру.

Б��аралы� велошеру ая�тал�ан-
нан кейін м�реде тіркелген вело-
сипедшілер арасында 10 велосипед 
ж�не Kipa.kz д�кеніні брендтік 
сертификаттары ойнатылып, олар�а 
палау мен ысты� шай �сынылды.

С�лтан�ызы (54 келі) турнирді 
�ола ж�лдегері атанды.

6 к�нге жал�ас�ан б�секеде 
командалы� есепте �аза�станны 
ерлер командасы  9 алтын, 8 к�міс, 
14 �ола; �збекстан – 1 алтын, 
2 к�міс, 2 �ола; �ытай – 1 алтын, 
1 к�міс алды. �йелдер арасында�ы 
б�секеде �аза�стан – 5 алтын, 
5 к�міс, 11 �ола; �ытай – 4 алтын, 
1 �ола; �ндістан – 2 алтын, 2 к�міс, 
4 �ола медаль иеленді.

Айта кетейік, 10 �лем чемпионы 
ж�не 20-�а жуы� Париж Олим-
пиадасыны жолдама иегерлері 
ж�лдеге таласты. Оларды �ата-
рында Олимпиада жолдамасыны 
иегерлері, Астана �аласыны 
спортшылары Айбек Оралбай мен 
Н�рбек Оралбай бар. Б�л турнирде 
а�айынды Оралбайлар жаа сал-
ма�та �нер к�рсетті.

Жеімпаздар�а (1-орын�а – 700 
доллар, 2-орын�а – 400 доллар, 
3-орын�а – 200 доллар) сыйа�ы 
берілді. 
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